
Сряда
1 септември 2010, брой 166 (4977)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.54245   

+0.16% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26800   

     -0.16% 
 Българска народна банка

Sofix: 388.95  

    +0.44% 
Българска фондова борса

BG40: 111.95 

+1.21% 
Българска фондова борса

Новини ▶ 8-9

Звездите на хотелите 
остават  
“до живот”

Компании  ▶ 12-13

“Виваком” 
влезе 
агресивно  
на ТВ пазара

Новини ▶ 6 

ДКЕВР не е 
одобрявала 
бизнес план  
на НЕК 

Компании  ▶ 11

Новият "данък 
застраховки"  
се отлага за  
1 януари

Тенденции  ▶ 18

Облаците  
на ИТ  
пазара се 
сгъстяват
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Печеливш
Проф. иван илчев

Губещ
Лукан Луканов 

Върховният касационен съд (ВКС) потвърди правата на 
СУ “Св. Климент Охридски” върху Ботаническата гради-
на във Варна. Това съобщиха от университета, чийто 
ректор е проф. Иван Илчев. СУ е спечелил делото за Уни-
верситетската ботаническа градина “Екопарк Варна” 
срещу манастир “Св. Св. Константин и Елена” и “Сий-
ланд пропъртис” АД на последна инстанция.

Приходите от продажби на “Арома” АД през второто 
тримесечие на 2010 г. спадат с 41% на годишна база 
до 7.6 млн. лв. Това показва консолидираният отчет 
на дружеството, чийто председател на надзорния 
съвет е Лукан Луканов. За периода април - юни 
нетната печалба намалява с 64% на годишна база до 
168 000 лв.

Вторник
31 август 2010, брой 165 (4976)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.54002

+0.10%
Българска народна банка

EUR/USD:1.27000   

     -0.10%
Българска народна банка

Sofix: 387.23 

    +0.03%
Българска фондова борса

BG40: 110.61 

-0.07%
Българска фондова борса

Интервю ▶ 21

Ще закрием циментовия 
завод в Плевен 
до края на 2011 г.

Кризата увеличи 
приходите 
на „М+С 
Хидравлик” 

Компании ▶ 12-13

Компании ▶ 11

медиен бизнес ▶ 22

Застрахователите 
предпочетоха 
инвестициите 
в ДЦК

Ал Пачино 
спечели „Еми” 
за най-добър 
актьор в 
минисериал

Новини ▶ 8

„Слънчев бряг” 
АД се договаря 
извънсъдебно с 
длъжниците си

Коментар ▶ 2

Когато 
„нарушителят”
стане 
по-симпатичен

каза за в. „Пари” директорът на „Холсим България” Тодор Костов▶

Раздялата
с кочана

Да си зелен и да спестяваш разходи е модерно. 
Една трета от фирмите в България издават вече 
електронни фактури. Толкова е и делът на клиентите 
им, които са се отказали от хартията  ▶ 4-5

Мнения

По темата “Бизнес сре-
щу бизнес... и държавата 
помежду им”. По принцип 
съм съгласен с ДВСК и други-
те проверяващи, но в този 
случай за мен е пределно 
ясно, че акцията е насочена 
срещу въпросния бизнесмен 
от конкуренцията, като 
са използвали за маша 
държавните органи. Да се 
оправдават с липсата на 
ресурси за това, че не са 
проверили други, е несери-
озно - можеха да измислят 
нещо по-умно. Това, което 
ме притеснява повече, е, че 
в последно време зачес-
тиха случаи като този, в 
които бизнесмени, “гъсти” 
с властта, използват 
държавната машина за 
разчистване на конкурен-
цията. Въпросът е какво са 
дали и ще дадат в замяна 
на това?... 

add 

▶

pari.bg Топ 3

1Компаниите се 
преориентират към 
е-фактури не само 
заради екосъзнанието 

си, но и за да пестят време 
и пари

2ДСБ: Съмняваме се, 
че Дянков ще се спра-
ви с последствията 
от кризата. Ще има 

повторна актуализация на 
бюджета за тази година, 
бяха категорични от пар-
тията

3Преброяването на 
населението ще ста-
ва и по интернет. 
През септември ще 

се проведе пробно преброя-
ване в три области у нас

Да подкрепим вашата какво?
“Надявам се всички, които 
искат България да има положи-
телна икономическа перспектива, 
да подкрепят нашата политика.” 
Думите са на министър-предсе-
дателя Бойко Борисов по повод 
съобщението на рейтинговата 
агенция Moody’s Investors Service, 
че потвърждава рейтинга на 
България Baa3 с положителна 
перспектива.
След надеждата идва и прикан-
ването: “Приканвам още веднъж 
всички, които искат България да 
има положителна икономическа 
перспектива, да подкрепят нашата 
политика.”
Нормално е политиката на едно 
правителство да бъде подкрепяна 
от едни и неподкрепяна от други. 
Когато има политика, разграничени-
ето е лесно. Когато правителството 
сменя през ден идеите си в повече 
от една сфера, тогава проследява-
нето на визията и откриването на 
политика става трудна задача.

Т. нар. здравна реформа вече е 
единствено комбинация от две 
думи. Първата е ясна на всички. 
Втората очевидно не е ясна на ни-
кого. Когато премиерът говори за 
реформа, той сигурно има пред-
вид всички да са доволни. Когато 
финансовият министър говори 
за реформа, сигурно има пред-
вид да намали разходите. Когато 
синдикатите говорят за реформа, 
сигурно имат предвид никой да 
не бъде съкратен. Опозицията пък 
влага в думата “реформа” всичко 
неизброено дотук. Зад хаоса не 
прозира политика.

В съкращаването на държав-
ните разходи също не се очерта 
ясна политика. Пари за БАН 
няма, но за тютюнопроизводите-
ли има. Кое точно е политиката? 
Правителството ще търси пари 
за писта за Формула 1. Това еле-
мент от коя политика е? Пари за 
ремонти на пътища няма. Нови 

пари за археологически разкоп-
ки има. Потребление няма, но 
пари за кампания за насърчаване 
на потреблението има. Мозайка 
от на пръв поглед дребни дейст-
вия, сред които сигурно има и 
правилни. Но тази мозайка от 
дребни действия не прави цяла 
картина. 

Вероятно гражданите трябва 
да подкрепят и “енергийната 
политика”. В близките няколко 
дни правителството трябва да 
плати 280 млн. EUR на Атомстрой-
експорт за оборудване за АЕЦ 
“Белене”. За проекта, който пре-
миерът нарече “гьол за шарани”. 
Не виждате ли политиката и в 
този сектор?
Призивите за подкрепа на поли-
тика и реформи не са лишени от 
смисъл. Гражданите вероятно 
охотно биха подкрепили полити-
ката на правителството. Но първо 
трябва някой да им я покаже. 

коментар
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Гражданите 
вероятно 
охотно биха 
подкрепили 

политиката на 
правителството. 
Но първо трябва 
някой да им я 
покаже

 Много детайли и никаква политика - това представиха на публиката министрите анна-Мария Борисова и симеон дянков след поред-
ните преговори с представителите на Българския лекърски съюз   СнИМКА ЕМИЛИЯ КОСТАДИнОВА

▶
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цитат

Очакват ни трудни от гледна 
точка на трафика есен и зима, 

но благодарение на строителството 
на метрото София се развива

Число на деня

9 - 21
часа ще е работното време на паспортните служби в 

София. За да се улесни издаването на документите, в сто-
лицата ще назначат още 40 души, а в Пловдив - още 25

▶

 Йорданка Фандъкова, кмет на София

 Музикантите се надяват, че най-накрая ще успеят и те да се пенсионират. 
Певците и експерти от Министерството на културата ще търсят следите на 
загубените архиви Снимка боби тошев

▶

Историята с невъз-
можното пенсиони-
ране на творците се 
сдоби с още неиз-
вестни 

Министърът на културата 
Вежди Рашидов намери 
отчасти бързо решение на 
проблема с естрадните из-
пълнители, които не могат 
да докажат стажа си преди 
1989 г. и да се пенсионират. 
Той обяви решението вед-
нага след работна среща с 
Васил Найденов, Кирил 
Маричков, Йордан Кара-
джов, Стефан Димитров, 
Венцислав Мартинов, Ка-
мелия Тодорова и други. 
Музикантите са плащали 
осигуровки към Концертна 
дирекция, която вече не съ-
ществува, и документите са 
в неизвестност.

Заслужилите  
се завръщат
„На естрадните изпълни-

тели, създателите на изо-
бретения, спортисти, пи-
сатели, поети и художници 
културното ведомство ще 
дава „Орден на заслугите”. 
Този орден ще е преноси-
тел на средства”, обясни 
министърът. По думите 
му държавата трябва да 
има своите лостове, за да 
осигури самочувствието 
на старини на заслужилите 
българи. „Иначе това за мен 
е престъпление - геноцид”, 
коментира Рашидов. 

Все още обаче не е ясно 
на какъв принцип точно 
ще се избират носителите 
на този орден, дали те ще 
получават еднакви средства 
и дали ще им се предоста-
вят преди или след пенси-
ониране. 

„Изплащането на сред-
ства заради връчен орден е 
награда, а не пенсия. Пен-
сията се дава за направени 
осигурителни вноски”, ко-
ментира бившият социа-
лен министър и общински 

съветник в София Иван 
Нейков. 

работна група
Вежди Рашидов и социал-
ният министър Тотю Мла-
денов няма да представят 
днес на заседанието на 
правителството проект на 
закона за доказване на тру-
дов и осигурителен стаж, 
въпреки че два дни по-
рано премиерът Борисов 
им поръча точно това. Те-
първа ще се прави работна 
група от експерти, която 
да го напише. „Ще се раз-
ширят възможностите за 
доказване на трудов стаж 
по съдебен ред с трима 
свидетели. Сега това може 
да стане само ако докумен-
тите са изгорели при пожар 
или при бедствие”, обяс-
ни управителят на НОИ 
Христина Митрева. Тя ка-
за, че дирекция „Музика” 
и бюро „Естрада” са имали 
правоприемник и техните 
документи трябва да са в 

Музикантите ще 
получат ордени 
вместо пенсии

Златният орфей

Men in black

 руският премиер 
Владимир Путин (в 
средата) посети 
меднодобивния завод 
на руския гигант Norilsk 
Nickel в северния град 
норилск, за да помири 
основните акционери 
на компанията. двете 
дружества - Rusal, 
собственост на олег 
дерипаска, и Interros, 
притежавана от 
Владимир Потанин, 
са в открита вражда. 
Ябълката на раздора 
стана решението 
за отстраняване 
на представител 
на Rusal от борда 
на директорите 
на Norilsk, взето на 
общото събрание на 
акционерите през юни

Снимка reuters

▶

Министерството на култу-
рата. Митрева призна, че 
доказването на трудовия и 
осигурителния стаж не е 
проблем само за творците, 
но и за работилите в ДКМС 
и във фирми, чиито соб-

ственици са избягали.

Само следи
„Чудя се защо държава-
та не е установила защо 
документите в министер-
ството липсват. Щом не са 

изгорели, къде са тогава? 
Има някой виновен. Трябва 
документите все някой да 
ги пази и ние ще търсим 
следите им”, каза Кирил 
Маричков. 

красимира Янева
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Пари за здравеопазване 
има, но не знаем как да ги 
харчим. Това е изводът от 
водената месеци наред  вой-
на за средства между бол-
ниците и правителството. 

отново устни 
обещания
Вчера приключи поредната 
среща между управлява-
щите и представители на 
синдикатите и лекарско-
то съсловие. Резултатът е 
тривиален. Борисов пак 
даде обещания - пари за 
болниците ще се намерят, и 
то толкова, колкото са били 
изразходвани за здравео-
пазване миналата година. 
Откъде ще бъдат взети и 
колко точно ще са те, не е 
съвсем ясно. Лекарското 
съсловие настоява сред-
ствата до края на година-
та да не са по-малко от 
205 млн. лв. Финансовият 
министър Симеон Дянков 
обаче смята, че и 125 млн. 
лв. ще стигнат. Кой е прав, 
а кой крив - ще се решава 

в следващите две седмици, 
когато компактна работна 
група ще прави ревизии, 
тоест наново ще изчислява 
колко пари са били израз-
ходвани за здраве миналата 
година и съответно колко 
ще са необходими до края 
на настоящата. Оказва се, 
че и в тези числа има раз-
минаване между изчис-
ленията на финансовото 
министерство и на синди-
катите.

Интересно защо сметките 
не бяха калкулирани досега 
или поне преди последната 
актуализация на бюджета 
на касата през юни. Тогава 
бяха отделени допълнител-
ни 220 млн. лв. от опера-
тивния резерв на НЗОК за 
здраве. 

“Парите на здравното 
министерство обаче бяха 
орязани с около 130 млн. 
лв., което означава, че след 
актуализацията реално в 
системата са влезли само 
около 80 млн. лв.”, комен-
тира пред в. “Пари” членът 

Премиерът обеща средствата за болниците тази година да се изравнят        с тези от миналата

от БСП на здравната коми-
сия в парламента Янаки 
Стоилов. 

Разни хора, 
разни идеали
И докато едни смятат уси-
лено, други говорят за нова 
реформа в здравеопазване-
то. Тя трябвало да започне 
с ревизия на клиничните 
пътеки и преразглеждане 
на остойностяването им, 
каза здравният министър 
Анна-Мария Борисова. 
Нови коригиращи коефи-
циенти пък щели да доне-
сат повече средства на до-
бре работещите болници, 
които били само 80% от 
всички в страната. Остана-
лите 20% не изпълнявали 
дейностите, за които им се 
плаща, пък каза шефката 
на НЗОК Нели Нешева. 
Защо всички се сетиха да 
реформират в последните 
месеци на годината, се 
пита в задачата. Отговорът 
обаче остава неизвестен. 
Вместо това...

...опции и 
вероятности
Необходимите пари за 
болниците може да се 
набавят от събраните до 
момента здравни вноски, 
предлага председателят 
на Комисията по здра-
веопазване в парламента 
д-р Ваньо Шарков от СДС. 

По данни на финансовото 
министерство те възлизат 
на около 1.16 млрд. лв. 
Тази година НАП е събра-
ла с 68.5 млн. лв. повече 
от здравноосигурителни 
вноски, похвали се преди 
месец министър Дянков. 
Тези пари обаче не са би-
ли използвали досега за 
овладяването на тежкото 
положение с болниците. 
Защо? “С тях се поддържа 
финансовият баланс на 
страната”, отговаря  д-р 
Иван Кокалов от КНСБ. 
Тези средства константно 
пребивават във фискалния 
резерв, въпреки че по за-
кон трябва да циркулират 
в здравната система.

“Хората, които редовно 
си плащат осигуровките, 

издържат държавата в мо-
мента”, казва още Шарков. 

Развален калкулатор
Калкулаторите на ключо-
вите фигури в спора явно 
са развалени, защото едни 
и същи сметки имат разли-
чен краен резултат. Прави-
телството е сметнало 12% 
ръст на хоспитализациите 
за първите шест месеца от 
тази година в сравнение със 
същия период на предход-
ната. Лекарите не отчитат 
такова повишаване. Пра-
вителството е изчислило и 
ръст в заплатите. Синдика-
тите пък казват, че в редица 
болници надниците на лека-
рите и сестрите са намалели 
с 50%. И още - лекарският 
съюз не спира да повтаря, 
че лечебниците пестят пари 
дори от храна, защото де-
легираните бюджети не им 
стигат. Управляващите оба-
че са убедени, че средствата 
за здраве тази година са на 
нивата от миналата, ако не 
и повече. 

И в цялата тази каша се 
разбра, че всеки изчислява 
по различен метод. Дянков 
смятал бюджета на НЗОК 
за 2010 г. като абсолютна 
стойност, без да отчита 
сериозния факт, че парите 
на болниците за ноември 
и декември 2009 г. бяха 
изплатени с бюджета от 
настоящата година. 

80
▶ процента от болниците 
в България работят добре, 
каза шефката на нЗОК 
нели нешева

Елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

Хората, които 
редовно си 
плащат оси-

гуровките, издър-
жат държавата в 
момента

972.8
млн. лева

Толкова пари има в сметките на
НЗОК в БНБ, каза финансовият
министър Симеон Дянков
на ��.��.���� г.

Графика: Гриша Струнджев

127.0
млн. лева

Толкова пари би трябвало да има
в оперативния или така наречен
oще „малък“ резерв на НЗОК.
От опозицията обаче твърдят,
че тези пари отдавна са изчезнали.

1.160
млрд. лева

Толкова са общо парите, събрани от
здравни осигуровски, за първото
полугодие на ���� г. В момента част от 
тях се съхраняват във фискалния резерв,
за да поддържат общия финансов
баланс на страната.

На толкова възлизат трансферите
на държавата за здравни осигуровки
за първите � месеца от годината.

470.5
млн. лева

Толкова пари е събрала НАП  от
здравни вносkи през първите �
месеца на ���� г. Това прави с ��.� млн.
лева повече от същия период на
���� г., казва министър
Дянков на ��.��.���� г. 

688.8
млн. лева

Парите на 
здравното 
министер-

ство обаче бяха 
орязани с около 
130 млн. лв., което 
означава, че след 
актуализацията 
реално в система-
та са влезли само 
около 80 млн. лв.
Янаки Стоилов,
член от БСП на здравната комисия 
в парламента

Преразглеждане на 
бюджета на НЗоК за 
трети път
Ако все пак сметките бъ-
дат изравнени и болниците 
наистина получат още 205 
млн. лв., ще се наложи пре-
разглеждане на бюджета на 
НЗОК за трети път. Това 
означава нов проект, ново 
разглеждане в комисията 
по здравеопазване в парла-
мента и още бюрократични 
спънки. 

“Ако бяха увеличили 
парите за здраве с около 
400 млн. лв., както пред-
лагахме още на първата 
актуализация, нямаше да 
се стигне дотук”, казва още 
Стоилов.

Много “ако” предстоят 
на здравната система и още 
повече на т. нар. реформа. 
Затова очакваме включване 
и следващата седмица. Ко-
гато играчите ще са същите, 
проблемите ще са същите 
и липсата на визия ще бъде 
същата. 

Д-р ваньо Шарков
от СдС, председател на Комисията 
по здравеопазване в парламента
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Премиерът обеща средствата за болниците тази година да се изравнят        с тези от миналата

Работна група от правителството 
и лекарското съсловие ще реши 
колко пари трябват на системата

На тази среща минис-
тър-председателят пое 
задължението още днес да 
се създаде работна група, 
която включва наши пред-
ставители, имам предвид 
от страна на правителство-
то, и представители на 
лекарското съсловие. Ней-
ната задача е в следващите 
дни да се направят точни 
сметки къде не достигат 
пари в здравеопазването и 
на какво точно се дължи 
този недостиг. В рамките 
на следващата седмица 
отново трябва да имаме 
среща, за да покажем какво 
е установила проверката на 
работната група.

Мнения

Ще направим пълна ревизия 
на всички клинични пътеки

Ще разпределим коригиращи коефициенти за 
80% от болниците, които работят най-добре
В касата съществува 
вече работеща група, 
която преглежда 
клиничните пътеки. Към 
нея ще бъдат поканени 
да се присъединят 
представители от 
Министерството на 
финансите, от лекарския 
съюз и разбира се, от 
Министерството на 
здравеопазването.

Другото, което ще 
направи здравната 
каса, защото ние по 
закона за бюджета 

По закон ние 
трябва да 

делегираме бюдже-
тите на болниците

Д-р Нели Нешева, 
директор на националната 
здравноосигурителна каса

сме длъжни да 
делегираме бюджетите 
на болниците, е да 
търсим коригиращи 
коефициенти. Сега ние 
ще направим това за 
много от работещите 
болници. Ще 
сътворим и наредба, 
която ще позволи 
тези коригиращи 
коефициенти да бъдат 
разпределени в 80% 
от болниците, които 
работят най-добре 
на този етап. Те ще 
бъдат поставени на 

базата на това, което 
ще изчислим идната 
седмица. 

Коригиращите 
коефициенти ще 
бъдат прибавени към 
делегираните бюджети 
по правила. Правим 
всичко това, за да не се 
чувстват някои болници 
ощетени, а други да 
бъдат привилегировани. 
Аз мисля, че 
делегираните бюджети 
трябва да се създават по 
правила.

Обещанията на Дянков 
няма да отменят протестите на лекарите
Вицепремиерът 
Дянков и премиерът 
Борисов заедно поеха 
ангажимента парите 
за болниците тази го-
дина да не са по-малко 
от тези през 2009 
г. Рано е да питаме 
откъде ще дойдат тези 
средства. Министър 
Дянков е човекът, кой-
то, след като е поел 
ангажимент, трябва да 
намери  необходимата 
сума. 

Това обаче ще стане 
едва след като видим 
резултатите от про-

Договорили 
сме се премие-
рът Борисов 

да подпише доку-
мент, че парите на 
болниците ще бъдат 
изплатени

Д-р Цветан Райчинов, 
председател на Българския 
лекарски съюз

верката на работната 
комисия. Той е поел 
отговорност и аз съм 
спокоен, че ще удър-
жи на думата си. 

Това, разбира се, не 
означава, че лекар-
ският съюз ще отмени 
протестите, планира-
ни за септември. Това 
може да стане само 
след като получим 
писмени уверения 
и след като премие-
рът се подпише под 
документа, който ще 
изработим в работна-
та група. Срокът за 

изпълнението е мак-
симум две седмици. 
Става дума за много 
цифри и докумен-
ти, удостоверяващи 
трансферите за някол-
ко години назад. 

Предстои сериозна 
работа, за да изя-
сним действителната 
ситуация към мо-
мента. Предстои и 
да се изясни откъде 
идва разминаването в 
сумите, които имаме 
ние, и тези, които по-
казват от финансовото 
министерство.

▶ Анна-Мария Борисова,
министър на 

здравеопазването

Това, което тряб-
ва да се напра-
ви в следва-
щите седмици, 
засяга рефор-
мата ни, която 

започва от 
догодина. Това, 

което ще напра-
вим, е пълна 

ревизия 
на всички 
клинични 
пътеки 
- относно 
заплащане, 
структура, 
място в 
болни-

ца или извънболнична 
помощ, относно времетра-
ене на процедурите вътре 
в болниците. Това ще 
регламентира броя на про-
цедурите на едно работно 
място в рамките на един 
работен ден. Искаме да въ-
ведем ред в тази система. 
Остро необходимо е. Мо-
же би около месец ще ни 
е нужен, за да извършим 
тази ревизия. Тук все пак 
става дума за около 300 
клинични пътеки. Тази 
работа изисква намесата 
на Министерството на 
финансите, на синдикати-
те и нашата, на здравното 
министерство. Ревизия-
та е необходима и за да 
регламентираме труда, 
който се влага в болници-
те. Ще установим ред и по 
отношение на режийните, 
които все някой трябва да 
плати. Ревизията цели не 
само да установи какви 
пари са изразходвани и за 
какво, но коя услуга колко 
струва.

Искаме 
да зна-
ем коя 

услуга колко 
струва

Премиерът 
пое задълже-
нието, че тази 

година средствата 
за здравеопазване 
ще бъдат не по-мал-
ко от тези, изразход-
вани през миналата 
година

972.8
млн. лева

Толкова пари има в сметките на
НЗОК в БНБ, каза финансовият
министър Симеон Дянков
на ��.��.���� г.

Графика: Гриша Струнджев

127.0
млн. лева

Толкова пари би трябвало да има
в оперативния или така наречен
oще „малък“ резерв на НЗОК.
От опозицията обаче твърдят,
че тези пари отдавна са изчезнали.

1.160
млрд. лева

Толкова са общо парите, събрани от
здравни осигуровски, за първото
полугодие на ���� г. В момента част от 
тях се съхраняват във фискалния резерв,
за да поддържат общия финансов
баланс на страната.

На толкова възлизат трансферите
на държавата за здравни осигуровки
за първите � месеца от годината.

470.5
млн. лева

Толкова пари е събрала НАП  от
здравни вносkи през първите �
месеца на ���� г. Това прави с ��.� млн.
лева повече от същия период на
���� г., казва министър
Дянков на ��.��.���� г. 

688.8
млн. лева

▶ Симеон  
Дянков,
министър на  

финансите

Премиерът също 
пое задължението, 
че тази година 
средствата за 
здравеопазване ще 
бъдат не по-малко 
от изразходвани-
те през миналата 
година. Остава да 
се направят 

точни разчети 
колко пари са 
били изразходва-
ни за болничната 
помощ миналата 
година и колко 
ще са необходим 
тази година.
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Силни страни
членство в Ес, което 

осигурява финансова 
подкрепа и стимули за 
продължаване на стар-
тиралите реформи 

разумна фискална 
политика, нисък дър-
жавен дълг и опит 
в поддържането на 
значителен фискален 
резерв

▶

▶

Инвестиционната програ-
ма на Националната елек-
трическа компания (НЕК) 
е била насочена към ин-
вестиции в нови мощно-
сти, а не в мрежата. Това е 
причината за проблемите 
по Черноморието, смятат 
от Държавната комисия за 
енергийно и водно регули-
ране (ДКЕВР).

изместен фокус
Неправилно насочени-
те инвестиции на НЕК са 
станали причина за ава-
риите и спирането на тока 
по Черноморието в пика 
на сезона, обясни предсе-
дателят на ДКЕВР Ангел 
Семерджиев. Според него 
компанията е изместила 
фокуса си от инвестиции в 
електроразпределителната 
мрежа към инвестиции в 
нови мощности. Основният 
проблем е доколко и как 
инвестиционната програма 
на НЕК през последните 
три години е осигурявала 
сигурността при снабдява-
нето на мрежата, коментира 
Семерджиев.

Анализ на 
инвестициите
В момента ДКЕВР анали-
зира инвестиционните про-
грами на НЕК за последни-
те 3 години и къде са били 
насочени капиталовложе-

ДКЕВР не е одобрявала 
бизнес плана на НЕК 
Държавната компания е инвестирала в АЕЦ “Белене” 
вместо в електроразпределителната мрежа 

Moody’s: България може да бъде 
приета в ERM II най-рано през 2012 г.
От рейтинговата 
агенция залагат 1% 
спад на икономиката 
ни и 3.8% бюджетен 
дефицит за 2010 г.

Години наред основните 
проблеми на страната ни  
бяха прекалено високата 
инфлация и тревогите от-
носно външната уязвимост, 
обобщават от международ-
ната рейтингова агенция 
Moody’s. 

Сега обаче основният 
въпрос е фискалната по-
зиция на България. Докато 
страната не успее да на-
мали бюджетния дефицит 
под ключовите 3%, тя няма 
шансове за влизане в чакал-
нята за еврозоната, се казва 
в доклад на агенцията. 

От Moody’s посочват, че 
България може да бъде при-
ета в ERM II не по-рано от 
средата на 2012 г., а прие-
мането на еврото ще стане 
през 2015 г.

нията на държавната компа-
ния. Според председателя 
на ДКЕВР дружеството е 
работило по бизнес план, 
който не е бил одобряван 
от регулатора. Това означа-
ва, че комисията не е одо-
брявала и инвестиционния 
проект за изграждането на 
АЕЦ “Белене”, уточни още 
Семерджиев. 

В момента енергийната 
комисия разполага с ва-
риант на бизнес план на 
националната компания, с 
чиято актуализация НЕК 
вече се е заела във връзка с 
авариите по черноморските 
курорти. 

А санкции?
Ангел Семерджиев не отго-
вори дали собственикът на 
мрежата високо напрежение 
ще понесе санкции за това, 
че е работила без одобрение 
от регулатора. Шефът на 
комисията допълни, че все 
още не е приключил регула-
торният одит в НЕК, който 
бе поискан още през април 
от премиера Бойко Борисов 
като част от проверките в 
енергийния сектор. 

одити 
в прокуратурата
Докладите от регулаторни-
те одити, направени в трите 
електроразпределителни 
дружества, които обслуж-

 Държавният регулатор не е одобрявал и инвестиционния проект на НЕК за из-
граждането на АЕЦ “Белене”, каза Ангел Семерджиев   снимка Емилия костадинова

▶

ват страната, са предадени 
на прокуратурата, съоб-
щи Семерджиев. Общият 
доклад е разделен на три 
- за CEZ, E.ON и EVN. 
“И трите дружества имаха 
възражения и след като 
комисията се запознае с 
тях, ще бъдат подготвени 
наказателни постановле-
ния”, заяви още шефът на 
ДКЕВР.

Аутсорсинг
В началото на лятото регу-
латорът обяви, че основните 
нарушения на доставчиците 
на електроенергия са свър-
зани с изнасянето на услуги 
към външни фирми. Пред-
седателят на ДКЕВР комен-
тира, че този процес се из-
ползвал по различен начин 
в трите дружества. Според 
него трябва да се прецени 
дали това е довело до ми-
нимализиране на разходите 
на трите дружества. Основ-
ният проблем се е оказал 
изнасянето на услуги между 
свързани лица, или т. нар. 
аутсорсинг. “При изнасяне-
то на дейности към външни 
изпълнители се губи про-
зрачността при определяне-
то на цените на услугите, а 
разходите на дружествата в 
крайна сметка се заплащат 
от потребителите”, обобщи 
Семерджиев.

Елина Пулчева

	 2005	 2006	 2007	 2008	 2009	 2010*	 2011*

Реален БВП (%) 6.2 6.3 6.2 6.0 -5.0 -1.0 2.8

Инфлация (на годишна база в %) 6.5 6.5 12.5 7.8 0.6 2.7 3.0

Излишък/Дефицит (% от БВП) 1.9 3.0 0.0 1.8 -3.8 -3.8 -3.1

Консолидиран държавендълг (% от БВП) 29.2 22.7 18.2 14.1 14.8 18.6 21.7

КДД/приходи (%) 70.9 57.5 43.9 36.1 40.1 51.1 58.2

Баланс по текущата сметка/БВП (%) -12.4 -18.4 -26.8 -24.0 -9.4 -5.5 -7.0

Външен дълг/постъпления по текущата сметка (%) 101.7 113.0 142.6 160.2 198.4 171.4  55.5

 *Прогноза

 Източник: Moody’s

▶ Основни макропоказатели

SWAT анализ
От Moody’s посочват, че сил-
ните страни на България са 
свързани с разумна фискал-
на политика, ниско ниво на 
държавен дълг и опити за 
поддържане на значителен 
фискален резерв. Сред пре-
дизвикателствата от агенция-
та посочват слабите институ-
ции в България в сравнение 
с ЕС, големия външен дълг 
на частния сектор и слабия 
темп на реформи. 

оценката
Moody’s потвърди Baa3 рей-
тинга на България с поло-
жителна перспектива. Това 
е най-ниското инвестици-
онно ниво по скалата на 
оценките. Положителната 
перспектива е сигнал, че 
през следващите шест ме-
сеца има шанс агенцията да 
коригира рейтинга нагоре, 
коментираха финансисти. 
Много е важно обаче да се 
спазва строга фискална дис-
циплина, дългът да остане 

под контрол и икономиката 
отново да тръгне по пътя на 
растежа, се казва още в до-
клада на Moody’s. Рисковете 
у нас са свързани с външ-
ната уязвимост и липсата 
на гъвкавост, наложена от 
паричния съвет. Затова на-
маляването на дефицита по 
текущата сметка е много ва-
жен елемент за дългосрочна 
макроикономическа стабил-
ност у нас, обобщават от 
международната агенция.

Биляна вачева

Предизвикателства
слаби институции 

в сравнение с тези 
в Ес

голям външен дълг 
на частния сектор, 
който би могъл да се 
влоши 

поддържане на 
фискална дисциплина 
и прилагане на 
реформи

▶

▶

▶

Двата пътя
Според анализаторите от 
рейтинговата агенция и 
през 2010 г. България няма 
да излезе от рецесията. Те 
очакват тази година да е 
налице слаб спад на БВП 
от 1%. За сравнение прави-
телството залага на по-оп-
тимистичен сценарий - 1% 
ръст за 2010 г.

От Moody’s очакват ед-
ва през следващата година 
икономиката ни да излезе 
отново по пътя на подема. 

Те прогнозират за 2011 г. 
2.8% ръст. Разчетите на 
управляващата партия са 
догодина икономиката да 
расте с 3%. По отноше-
ние на бюджетния дефи-
цит прогнозите на Moody’s 
съвпадат с тези на кабинета 
на Борисов. За тази година 
ще е налице 3.8% дефицит. 
За догодина обаче от рей-
тинговата агенция очак-
ват 3.1% дефицит, докато 
правителството залага на 
2.5%. 
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Студентите ще ползват кредити  
със 7% фиксирана лихва
От ДСК и Райфайзен-
банк очакват близо 20 
хил. учащи се да се 
възползват от финан-
сирането

Студентите ще получават 
кредити със 7% фиксира-
на лихва за целия период 

на заема. За това се спо-
разумяха министърът на 
образованието и науката 
Сергей Игнатов и изпъл-
нителните директори на 
Банка ДСК Виолина Ма-
ринова и на Райфайзен-
банк Момчил Андреев. 
„Надяваме се преди нача-
лото на учебната година 

сряда 1 септември 2010  pari.bg

Акцията „Дупетата” донесе близо 15% ръст  
на продажбите на „САФ Магелан”
Швейцарски минори-
тарни акционери ще 
обсъдят случващото 
се в компанията в 
министерството на 
земеделието в Берн
С 15% са скочили продаж-

бите на компанията „САФ 
Магелан” след акцията 
„Дупетата”, при която око-
ло 190 тона месо, по-голя-
мата част от които са на 
компанията, именно бяха 
запорирани под условие, 
че са нередовни. Парадок-
сално, но факт - продаваме 

с 15% повече, и то точно 
от въпросните крайчета 
от колбаси, или „дупета”, 
каза за в. „Пари” собстве-
никът на компанията Ге-
орги Костадинов. Той си 
обяснява това с доверието 
на потребителите и ефекта 
на публичността. 

Книжата на „САФ Ма-
гелан” също не само не са 
спаднали след началото на 
акцията, но са отбелязали 
и слаб ръст от 0.37% в по-
следните три дни. 

Реакция в чужбина
По думите на Костадинов 
чуждестранните акционе-
ри в компанията сериозно 
се интересуват от това, 
което се случва в момента, 
и са сериозно обезпокое-
ни. „САФ Магелан” е пуб-
лична компания и нейни 
акции са купили инвести-
тори както от България, 
така и от ЕС, Швейцария и 
САЩ. Чуждите акционери 
са над 12%. Сред основни-

те чуждестранни инвес-
титори са „Мидъл Юръп 
Опортюнити Фонд III” с 
6%, който е част от холанд-
ската група Middle Europe 
Investments (MEI), „Рай-
файзен Централ Банк” -  
Австрия, с 3%, швейцар-
ски частни инвеститори с 
над 4% и други по-малки 
инвеститори от Европей-
ския съюз и САЩ. 

Костадинов потвърди, 
че в петък има насрочена 
официална среща в Берн, 
Швейцария, между местни 
акционери в „САФ Ма-
гелан” и швейцарското 
министерство на земеде-
лието. „Очакванията са, 
че след срещата министер-
ството ще прати инструк-
ции на швейцарското по-
солство в България, което 
от своя страна ще изрази 
позиция”, каза още той. 

Проверките  
са добре дошли
Приветстваме заповедта 

до изтичане на една го-
дина от първата дата за 
провеждане на държавен 
изпит. А изплащането на 
кредита ще започне един 
месец след изтичането на 
гратисния период. Главни-
цата и лихвата по кредита 
ще се изплащат на равни 
вноски. 

Добра сметка за  
едни, изгода за други
„Тези кредити са нещо 
различно от досега отпус-
каните студентски креди-
ти, които бяха чисто по-
требителски”, заяви Вио-
лина Маринова, главен 
изпълнителен директор на 
Банка ДСК. „От студент-

ските кредити банките 
няма да спечелят кой знае 
колко и заради това сме 
само две банки”, комен-
тира Момчил Андреев, 
изпълнителен директор на 
Райфайзенбанк. По думи-
те на Виолина Маринова 
решението да се отпускат 
студентски кредити е въ-
прос на политика. Според 
образователното минис-
терство това е начин да 
се задържат младите хора 
в България, както и да се 
стимулира раждаемост-
та.  

имало едно време
Плановете за създаване 
на истинска система за 

студентско кредитиране 
са отпреди две години. 
Законът за кредитиране 
на студенти и докторанти 
беше приет от парламента 
още през 2008 г. До мо-
мента обаче държавата не 
гарантираше кредитите, 
които отпускат банките, 
а студентите на свой ред 
получаваха заеми по об-
щата схема за потребител-
ско кредитиране. Няколко 
банки промоцираха заеми 
като студентски, те обаче 
бяха част от промоция, а 
не  с облекчени условия, 
от каквито се възползват 
студентите в цяла Евро-
па. 

Радослава Димитрова

 Момчил Андреев, изп. директор на Райфайзенбанк, виолина Маринова, гл. изп. 
директор на Банка ДСК, и Сергей игнатов, министър на образованието и нау-
ката (от ляво на дясно), подписаха споразумение за студентско кредитиране с 
държавна гаранция  снимка боби тошев

▶

на Йордан Войнов относ-
но стриктните проверки 
на доставяните пратки с 
крайчета. 

Това ще бъде чудесна 
възможност да докажем, 
че всичко при нас е редов-
но, уточни Костадинов. 

Всъщност тази заповед не 
е нищо ново. 

Такива проверки се случ-
ват и трябва да се случват 
принципно, каза още соб-
ственикът на „САФ Ма-
гелан”. 

Ани Коджаиванова

7
процента фиксирана лихва за целия
период на кредита

15-20
процента от студентите може да обхване
програмата

10
процента от студентите ще се възползват
от възможността през учебната ����/���� г.

40
млн. лева е държавната гаранция за
подпомагане на студенското кредитиране

Графика: Гриша Струнджев

много от студентите да 
се възползват от възмож-
ността за кредитиране”, 
каза Сергей Игнатов. 

Сметки
От Банка ДСК и Райфай-
зенбанк очакват около 10%, 
или 20 хил. студенти, да 
вземат заем с фиксирана 
лихва през тази година. 
Държавната гаранция за 
студентското кредитиране 
е в размер на 40 млн. лв. 
Тя дава възможност общо 
между 15 и 20% от всички 
студенти да изтеглят кредит 
при облекчени условия.

Право на кредит
От студентския кредит с 
фиксирана лихва и дър-
жавната гаранция може 
да се възползват студенти 
и докторанти, които се 
обучават в България или 
са български граждани, 
които се обучават в страна 
членка на Европейския съ-
юз и Швейцария. Условие-
то е да не са навършили 
35 години, да са редовна 
форма на обучение, да 
нямат придобита същата 
образователно-квалифи-
кационна форма и да не 
са прекъсвали обучение-
то си. Заемите ще бъдат 
отпускани за плащане на 
семестриалните такси или 
за издръжка в случай на 
раждане или осиновяване 
на дете. Кредитът се от-
пуска до  5 работни дни 
от подаването на доку-
ментите. 

Заемите ще се отпускат 
с 10-годишен гратисен 
период, който обхваща 
целия период на обучени-
ето или докторантурата 

 Георги Костадинов е мажоритарен собственик на 
"САФ Магелан" с 62% от акциите 
 снимка емилия костадинова

▶
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Той е ползвал 
маркирано гориво и 
така е платил близо 
13 пъти по-малък 
акциз 

Хлебозавод във Велико 
Търново е зареждал не-
правомерно служебните 
си автомобили с маркира-
но гориво. Това е показала 
проверка на  митническа 
мобилна група. Чрез GPS 
системата за контрол на 
горивата, която беше въ-
ведена през февруари тази 
година, митничарите заси-
чат доставка на маркирано 
гориво в хлебозавода във 
Велико Търново. На прак-
тика по закон оцветените 

горива се използват само 
за отопление, зареждане 
на кораби с гориво, за 
трактори и селскостопан-
ски машини.  

Под лупа
Служителите на Агенция 
„Митници” отиват на про-
верка и на място установя-
ват, че заводът разполага с 
ведомствена бензиностан-
ция, която зарежда около 
40 служебни автомобила. 
Митничарите са се натък-
нали на две доставки на 
маркирано гориво - около 
37 хил. л. 

За него хлебозаводът е 
платил 1852 лв. акциз, 
докато реално дължимият 
косвен данък е над 22 хил. 

лв. На практика хлебоза-
водът е ощетил хазната с 
над 20 хил. лв. При това 
нарушение глобата е двой-
ният размер на дължимия 
акциз. В този случай санк-
цията за хлебозавода ще е 
40 хил. лв.

Пълна проверка
От Агенция „Митници” 
посочват, че са взети про-
би от бензиноколонката и 
служебните автомобили, 
които са били на служеб-
ния паркинг на хлебоза-
вода.

Всички проби са пока-
зали наличието на марки-
рано гориво. Митничари-
те са запечатали обекта. 
Предстои  да се направи 

Хлебозавод е ощетил хазната с 20 хил. лв. 

От началото на годината 
до момента експертите от 
Министерството на ико-
номиката, енергетиката 
и туризма (МИЕТ) са на-
правили проверки, свър-
зани с определянето на 
категоризацията на около 
500 туристически обекта 
- хотели, заведения за хра-
нене и за развлечения. До 
“сваляне на звезди” обаче 
не се е стигнало, показа 
справка на МИЕТ за в. 
“Пари”.

Дългата  
процедура
Процедурата за намалява-
не на категоризацията на 
туристическите обекти е 
такава, че дори и да бъ-
дат засечени нарушения 
или несъответствия, ве-
роятността да се стигне 
до намаляване на катего-
ризацията е почти нулева. 
“Звездите” се определят 
от експертите на МИЕТ, 
а контролът за спазване 
на изискванията на вече 
определената категори-
зация - от служителите 
на Комисията за защита 
на потребителите (КЗП). 
Последната има право да 

Около 500 туристически обекта 
са проверили експертите от 
министерството на икономиката 
от началото на годината

Статистика
1.5 млн. лв. 
са санкциите, 
наложени от КЗП

Общо 4990 про-
верки по Закона за 
туризма са извърши-
ли служителите на 
Комисията за защи-
та на потребители-
те (КЗП) за първите 

▶

седем месеца на годи-
ната.

Във връзка с тях са 
съставени 638 акта, 
а наказателните 
постановления са 
общо 626. 

Общо 1.471 млн. лв. 
е сумата по наказа-
телните постано-
вления на КЗП, които 
са влезли в сила, за 
първите седем месе-
ца на годината.

▶

▶

в сила на наказателното 
постановление обикновено 
е минал определен период, 
достатъчен за отстраняване 
на допуснатите нарушения 
на изискванията на закона, 
обясняват от МИЕТ.

Парите  
от глобите
Така на практика при кон-
статирани нарушения се 
стига само до определянето 
на парични санкции, но и те 
невинаги се събират. “Около 
60-70% от тях се изплащат 
доброволно”, коментира за 
в. “Пари” Дамян Лазаров, 
председател на КЗП. Оста-

pari.bg   сряда 1 септември 2010  

Звездите  
на хотелите  
остават  
“до живот”

налата част обаче трябва да 
бъде събрана от служители-
те на Националната агенция 
за приходите (НАП). 

Новите  
идеи
Категоризацията на турис-
тическите обекти според 

сегашното законодател-
ство е безсрочна. В новия 
Закон за туризма, чийто 
първи вариант трябва да 

налага санкции и да се об-
ръща към икономическото 
министерство с искане за 
нови проверки, които да 
актуализират категорията 
на туристическия обект. 
При нарушения от КЗП 
имат право да издават на-
казателно постановление 
и да определят глоби, ко-
ито по закон са от 1000 до 
10 хил. лв. за различните 
нарушения. 

Обикновено обаче сан-
кционираните лица об-
жалват решенията на екс-
пертите. Освен това от 
констатирането на несъ-
ответствията до влизането 

Хлебозавод във велико Търново е ползвал маркирано гориво, за да зарежда авто-
мобилите си, което по принцип е предназначено за отопление
▶

около 60-70% от санкционираните туристически обекти плащат глобите си                                        доброволно, с останалите  се занимава НАП 
 снимКа бОби тОшеВ

▶
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Хлебозавод е ощетил хазната с 20 хил. лв. 

Над 1 млн. българи са 
пътували по света и у нас 
Пътуванията в стра-
ната се свиват с 16.9% 
на годишна база, 
докато излизанията 
зад граница са с ръст 
от 22.7%
 
Общо 1.08 млн. българи са 
пътували в страната и чуж-
бина през второто триме-
сечие на 2010 г., показват 
предварителните данни на 
Националния статистиче-
ски институт (НСИ). Оказ-
ва се, че пътуванията в 
страната се свиват с 16.9% 
на годишна база, докато 
излизанията зад граница 
скачат с 22.7%. 

Кой, къде и защо  
пътува
Основната част от хората 
са посочили, че са тръгна-
ли на път с цел „почивка и 
екскурзия” и „посещение 
на близки”. Пътуващите 
зад граница като туристи 
обаче са с доста по-голям 
дял в сравнение с туристи-
те в страната, съответно 
74.1 и 37.1%. Като цяло 
пътуванията с лична цел 
през второто тримесечие 
се свиват с 11.1%.

„Обикновено по това вре-
ме на годината българи-
те предпочитат да се въз-
ползват от възможностите 
за почивка и екскурзии в 
чужбина”, коментира за в. 
„Пари” Христо Гълбачев, 
управляващ директор на 
„Астрал холидейз”. По не-
гови наблюдения най-пред-
почитаните дестинации 
през месеците април, май 
и юни са топлите дестина-
ции като Анталия, Испания 
и Гърция, където летният 
сезон вече е започнал. 

Българи в България
„По традиция българинът 
започва да ходи на родното 
Черноморие през юни и 
тогава намалява делът на 
пътуванията в чужбина. 
Тази година почивките на 
българи в България се уве-

 През април, май и юни българите са предпочели да пътуват повече в чужбина, 
отколкото в страната  снимка боби тошев

▶

пълна ревизия на хлебо-
завода.

Цветовете говорят
Именно ширещата се кон-
трабанда с горива беше една 
от причините още в начало-
то на годината от Агенция 
„Митници” да въведат оц-
ветяване на горивата. Става 
дума за нафтата и газьола, 
които са за отопление и се 
продават с по-нисък акциз. 

За стандартната нафта 
акцизът е 600 лв. на 1000 
л, а върху тази за отопле-
ние, която се оцветява в 
червено, се начисляват 
само 50 лв. на 1000 л. Ос-
вен горивата за отопление 
от началото на тази година 
се маркират и тези, кои-

Близо 275 хил. лв. са събрани от глоби на 
чужди шофьори на камиони и автобуси
Най-много нарушения 
са извършили турски-
те превозвачи, след 
тях се нареждат ру-
мънците и унгарците

Близо 275 хил. лв. от глоби 
на чуждестранни камиони 
и автобуси е събрала из-
пълнителна агенция „Ав-
томобилна администрация” 
само за един месец. Превоз-
вачите са глобени за неспаз-
ване на режима за шофи-
ране и почивка. Санкциите 
на чуждите шофьори са 
наложени от министъра на 
транспорта, информацион-
ните технологии и съобще-
нията Александър Цветков. 
Целта им е борбата със си-
вия сектор в автомобилния 
транспорт.

Нарушения 
и нарушители
Инспекторите на автомо-
билната администрация са 
следили за спазване на раз-
решителния режим и време-
то за управление и почивка 
на камионите и автобусите. 
Според правилника всички 
превозвачи на пътници или 
товари трябва да шофират 8 
часа и още толкова да почи-
ват. Най-много нарушения, 
свързани с неспазването на 
времето за почивка, са извър-
шени от турски превозвачи 
- 102. След тях са нареждат 
румънските шофьори с 40. А 
в дъното остават камионите 
и автобусите от Унгария и 
Гърция, съответно с 6 и 4 
установени нарушения. Из-
дадени са 230 акта и наказа-
телни постановления. На 60 

превозвача инспекторите от 
Изпълнителна агенция „Ав-
томобилна администрация” 
са спрели превозните им 
средства от движение или 
са отнели шофьорските им 
книжки.

Другите най-често среща-
ни нарушения са: липса на 
трудов договор на водача, 
липса на документ, удосто-
веряващ собствеността на 
товара, или че пътниците 
са служители на фирмата и 
превозното средство и то-
варът не са собственост на 
една и съща фирма. За тези 
провинения инспекторите 
са съставили близо 520 ак-
та. За тях следва издаването 
на наказателни постано-
вления и изпращането им 
в НАП за принудително 
събиране на глобите.

още рестрикции
Други мерки за борба със 
сивата икономика в автомо-
билния сектор са засилените 
проверки на превозите за 
собствена сметка. Инспекто-
рите са проверили над 4000 
превозни средства, които 
извършват „превоз за собст-
вена сметка”. 

Тази дейност трябва да 
обслужва само собствените 
нужди на предприятието, 
затова нейното извършва-
не не се заплаща, но не е 
основна дейност на компа-
нията. Някои предприятия 
под претекст, че извършват 
„превоз за собствена смет-
ка”, го правят, но срещу 
заплащане. Целта е да избе-
гнат плащането  на данъци 
и такси.

Николета Цветкова

бъде представен около 15 
септември, може да бъде 
заложена идеята за въвеж-
дане на проверки на всеки 

пет години дали обектът 
отговаря на определената 
му категоризация.     

 Дарина Черкезова

то ползват земеделските 
стопани. Те са оцветени 
обаче в зелено. Фермерите 
плашат по-нисък акциз за 
бензина, с който зареждат 
тракторите си.

Оцветяването на гори-
вата е една от мерките за 
намаляване на контрабан-
дата и ограничаване на 
сивата икономика у нас.

Биляна вачева

1852
▶ млв. акциз е платил 
хлебозаводът вместо 
дължимите близо 22 
хил. лв. 

около 60-70% от санкционираните туристически обекти плащат глобите си                                        доброволно, с останалите  се занимава НАП 
 снимка боби тошев

▶

личиха с около 47%”, казва 
Гълбачев. 

Според него догодина та-
зи тенденция ще се запази 
и дори може все повече 
българи да започнат да 
посещават родното море. 
Нагласите на хотелиерите 
в момента са да запазят 
цените си от Лято 2010. 
Освен това те увеличават 
периода за ранните запис-
вания и възможностите да 
се почива цяла седмица, но 
да се плати само за 5 или 6 
дни. „Ако се комбинират 

всички отстъпки, които ще 
бъдат склонни да предлагат 
хотелиерите, отбивката в 
цената може да достигне 
30%”, обясни Гълбачев.

Бензин и храна
При пътуванията си в стра-
ната българските туристи 
харчат най-много за транс-
порт, което се потвърждава 
и от данните за второто 
тримесечие на годината. 
Разходите им за транспорт 
са с дял от 31.2%. При 
пътувания в чужбина те 

заделят най-много средства 
за храна, настаняване и 
транспорт - 32.5%.

Колко харчим 
Средно 157.7 лв. са били 
разходите на българина за 
лично пътуване в страната 
и 477.6 лв. за пътуване в 
чужбина през второто три-
месечие. При пътуванията 
с професионална цел бъл-
гарите са харчили средно 
по 184.7 лв. в страната и 
1364.3 лв. в чужбина.

Дарина Черкезова
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Кредитната линия на 
фонда ще поощрява 
подобряването на дър-
жавната политика

Предлагането на трети 
механизъм за финансово 
подпомагане на развива-
щите се държави обмисля 
Международният валутен 
фонд, предаде WSJ. Новата 
„предпазна кредитна линия” 
ще обхваща страни, чиито 
квалификации не покриват 
изцяло изискванията на ве-
че съществуващата тради-
ционна и „гъвкава кредитна 
линия”. 

Кредитна йерархия
Ако новият механизъм бъде 
одобрен, МВФ ще създаде 
своеобразна йерархия на 
длъжниците си, обясняват 
анализатори. Държавите 
от „А група”, покриващи 
напълно петте области с 
критерии на МВФ (отворе-
ност на пазара, фискална и 
валутна политика, стабил-
ност на финансовия сектор 
и наличност на финансова 
информация), ще се об-
служват както досега от 
„гъвкавата кредитна ли-

МВФ ще отпуска заеми 
по нов механизъм

Безработицата в Европа остава 
рекордно висока през юли
Инфлацията в ев-
розоната се забавя 
през август, след като 
месец по-рано стигна 
рекорд

Инфлацията в Европа за-
бави ръста си през август, 
но безработицата през 
юли остана на рекордно 
високо ниво за послед-
ните 12 години, показ-
ват данните на Евростат. 
Компаниите продължават 
да съкращават разходи, 
което пряко се отразява на 
трудовия пазар, коменти-
ра Bloomberg.

Без работа
За пети пореден месец безра-
ботицата в еврозоната през 
юли се задържа на 10%,  
което е най-високото ниво 
от август 1998 г. Общо за 
27-те страни в Европейския 
съюз делът на хората без 
работа е малко по-нисък - 
9.6%. Близко до средното за 
съюза е отчетеното ниво и 
в България - 9.7%. Данните 
остават непроменени спрямо 
предходния месец, но са по-
високи в сравнение с преди 
година.

Съмнително  
възстановяване
Големият дял на безработни-
те показва, че започналото 
икономическо възстановява-
не все още не успява да окаже 
положителен ефект върху 
трудовия пазар. За второто 
тримесечие на 2010 г. ста-
тистиката отчете най-силния 
икономически ръст в Европа 
от четири години насам - 1%. 
Въпреки това компаниите 
все още не смеят да наемат 
нови работници заради при-
тесненията си доколко този 
растеж ще се окаже стабилен. 
Общо 15.833 млн. души в 
16-те страни, които използват 
еврото, са били без работа 
през юли, сочат данните. Това 
е повече от населението на 
Гърция и Ирландия, взети 
заедно, изчислява WSJ.

На двата полюса
Въпреки това не липсват и 
положителни сигнали. Вче-
ра германската статистика 
отчете, че през август в стра-
ната са били наети нови 17 
хил. души и че търсенето 
на работна ръка се увели-
чава. Задълбочава се обаче 
разликата между държавите 
вътре в еврозоната. Докато 

безработицата в Италия на-
малява от 8.5 на 8.4% през 
юли, в Ирландия и Испания 
тя нараства съответно до 13.6 
и 20.3% спрямо 13.3 и 20.2% 
месец по-рано.

инфлация
Потребителските цени в ев-
розоната нараснаха с 1.6% 
през миналия месец, след 
като за юли беше отчетен 
най-високият за последните 
20 месеца ръст от 1.7%, сочат 
данните на Евростат. Забавя-
нето на инфлацията подкрепя 
очакванията на пазара, че Ев-
ропейската централна банка 
(ЕЦБ) едва ли ще вдигне лих-
вата тази година, коментира 
Washington Post.

Под тавана
През последните месеци 
инфлацията в еврозоната се 
запазва сравнително висока 
заради по-високите цени на 
енергоизточниците и увели-
чението на ДДС в редица 
страни, включително Гърция 
и Испания. Въпреки това тя 
остава под определения от 
ЕЦБ таван от 2%. Повече-
то анализатори смятат, че е 
малко вероятно инфлацията 
да достигне този лимит в 
близките месеци, още пове-
че че петролът напоследък 
поддържа по-ниски цени. В 
подкрепа на тази прогноза 
е и фактът, че безработица-
та остава висока, което не 
предполага увеличаване на 
заплатите. Те от своя страна 
са ключов фактор за инфла-
цията.

високата безработица в Европа пречи на ръста на заплатите и ограничава  
инфлацията           снимка BloomBerg

▶

10
▶ процента остана безра-
ботицата в еврозоната 
през юли за пети пореден 
месец

1.6
▶ процента е инфлацията 
в еврозоната през август, 
което е спад от 1.7% за 
юли

ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА 
И ПЕРСПЕКТИВИ 
ПРЕД ЗАСТРАХОВАНЕТО 
В БЪЛГАРИЯ

Дискусионен форум

Докога автомобилното 
застраховане ще е двигател 
на българския пазар

Ще се свие ли още пазарът 
след въвеждането 
на косвен данък от �%

Готови ли са компаниите 
за новите европейски регулаторни 
рамки � Директива Платежоспособност ІI

Застраховане на финансови 
рискове

�� септември ���� г.,
�:�� ч.,
Гранд Хотел София,
зала Триадица �

С подкрепата на:Медийни партньори:

За информация и регистрация: 
��/ ���� ���, ��/ ���� ��� или e�mail: mvarbanova@pari.bg и http://events.pari.bg

Ако новият 
механизъм 

бъде одобрен, МВФ 
ще създаде  
своеобразна  
йерархия на  
длъжниците си

ния”. Тя не поставя никак-
ви изисквания за промяна 
в провежданата политика. 
Засега обаче само три стра-
ни са получили заем чрез 
този механизъм - Мексико, 
Колумбия и Полша. 

Б група
Държавите от „Б група”, 
които се разминават с 1 
или 2 изисквания, ще се об-
служват от новия „предпа-
зен механизъм”. Кредитът 
по него може да достигне 
от 5 пъти квотата на съот-
ветната държава в МВФ 
до удвоената стойност на 
тази сума. Например кво-
тата на Индонезия от 3.1 
млрд. USD й дава право 
на заем от най-много 31 
млрд. USD, изчислява WSJ. 
В замяна страната поема 
ангажимента да запълни 
пропуските в политиката 

си. Всички останали дър-
жави ще се финансират 
чрез традиционната кре-
дитна линия, включваща 
редовни и детайлни про-
верки за изпълнение на 
предписанията. Засега не 
е ясно кои от всички 187 
страни членки на МВФ 
ще пожелаят да участват 
в новия механизъм, нито 
кои институцията визира 
конкретно. 

Нововъведения
МВФ работи и по четвърта 
кредитна система - „Гло-
балният стабилизационен 
механизъм”, който ще се 
прилага за група държави. 
Той вече се подкрепя от 
Южна Корея. Германия 
обаче остава противник на 
идеята. 

187
▶ са страните членки на 
мвФ, които ще трябва 
да  решат дали искат да 
участват в новия меха-
низъм
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Данъкът върху застрахователните 
премии се отлага за 1 януари

Косвеният данък от 2% за 
премиите в общото застра-
ховане ще бъде въведен от 
1 януари 2011 г. Предва-
рителният план на автори-
те от Министерството на 
финансите беше полиците 
в общото застраховане да 
се облагат от днес, 1 сеп-
тември. 

„Този закон няма да вле-
зе в сила от 1 септември, 
а от 1 януари”, каза за в. 
„Пари” Менда Стоянова, 
председател на бюджет-
ната комисия в Народното 
събрание. Според нея на 

първо четене законопро-
ектът ще се приеме с дата 
1 септември 2010 г., но в 
периода до второ четене 
началото на облагането 
ще бъде променено на 1 
януари 2011 г.

Процедура
„На първо четене се казват 
проблемите и те се из-
чистват до второ четене”, 
обясни механизма Менда 
Стоянова. По думите й 
тези проблеми са били 
обсъждани още при гле-
дането на законопроекта в 

бюджетната комисия. „Ще 
променим срока, защото 
така е правилно”, катего-
рична беше Стоянова.

В становище на правна-
та комисия в парламента 
се казва, че предлаганата 
първоначално за влизане 
в сила на законопроекта 
дата - 1 септември, не е 
съобразена с разпоредбите 
на Закона за устройство на 
държавния бюджет. Моти-
вите на депутатите са, че 
данъчните приходи тряб-
ва да се определят според 
действащи закони към да-

КомПании 
и Пазари

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851
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Откриват 31 км от магистрала „Марица”

Парламентът ще промени  
датата между първо и второ  
четене на законопроекта

АПИ подписа договор 
с консорциум „Тракия 
4” за строежа на лот 4 
от магистралата 

На 10 септември ще бъде 
пусната в експлоатация 31 
км отсечка от автомагистра-
ла „Марица”. Това съобщи 
Божидар Йотов, председател 
на УС на Агенция „Пътна 
инфраструктура”. В ремон-
тирания участък влизат път-
но трасе, укрепеното свла-
чище и кръгово движение. 
„Магистрала „Марица” е 

много разпокъсана и сега 
се опитваме да я направим 
качествен аутобан”, комен-
тира Йотов. Очаква се скоро 
пътната агенция да започне 
процедурите по другите ло-
тове на аутобана. 

Тракия
Първата копка на послед-
ния участък от магис-
трала „Тракия” ще бъде 
направена в петък. Това 
съобщиха от АПИ след 
подписването на договора 
за строеж на участъка от 
Ямбол до Карнобат със 

Сдружение „Тракия 4”. В 
него влизат „Мостстрой”, 
„Галчевинжинеринг”, АБ и 
5 други български фирми. 
Консорциумът предложи 
най-ниската оферта - 174 
505 600 лв. без ДДС за 49 
км отсечка. Строителният 
надзор ще се извършва от 
консорциум „Планинвест 
- Пловдивинвест - лот 4”. 

Гарантирано начало
„Има получено разрешение 
за строеж на основното тра-
се”, каза Божидар Йотов. По 
думите му няма проблеми, 

които да спират или да за-
бавят изграждането на учас-
тъка от Ямбол до Карнобат. 
Завършени са археологиче-
ските изследвания, а до 3 
месеца трябва да са готови и 
разрешителните за инжене-
риговите мрежи, което няма 
да забави изпълнението на 
обекта. „Това е най-дългият 
и труден участък от магис-
тралата, но ние гарантираме 
качествено изпълнение и 
завършване в срок”, каза 
Иван Иванов, представител 
на Сдружение „Тракия 4”.

николета Цветкова

отчет
Продажбите на 
„Оргахим” падат 
с 13%
Продажбите на русенския 
производител на бои и 
лакове „Оргахим” падат 
за полугодието на 2010 г. 
с 13% до 45 млн. лв. Това 
показва отчетът на ком-
панията, представен пред 

Българската фондова борса. 
В основната си част спадът 
в приходите се дължи на 
продадената продукция. За 
периода януари - юни 2010 
г. те достигат 40 млн. лв. 
при 47 млн. лв., постигнати 
година по-рано. В касите 
на компанията са влезли и 
316 хил. лв. от положител-
ни разлики при операции 
с валути. Въпреки по-
нижението в приходите 

печалбата на дружеството 
достигна 1.57 млн. лв. За 
шестмесечието на 2009 г. 
финансовият резултат на 
публичната компания бе-
ше загуба от 723 хил. лв. 
По време на последната 
сесия на Българската 
фондова борса през капи-
таловия пазар преминаха 
6 акции от „Оргахим” 
при 0.94% повишение до 
85.90 лв.

тата на влизане в сила на 
държавния бюджет. „Такъв 
закон към момента на по-
следната актуализация на 
държавния бюджет не е 
приет”, се казва в стано-
вището на комисията по 
правни въпроси.

искане
По време на обсъжданията 
на законопроекта в парла-
ментарните комисии от-
лагането беше поискано и 
от застрахователните ком-
пании. „Това се налага, за 
да можем да пренастроим 
софтуерните си системи и 
да успеем да напечатаме 
новите бланки”, обосно-
ва искането Орлин Пенев, 
председател на УС на Асо-
циацията на българските 
застрахователи. По думите 
му компаниите са предупре-

дени, че трябва да променят 
системите и бланките си, 
но всеки си знае докъде е 
стигнал. 

Друг мотив за исканите 
три месеца отсрочка бяха 
летните месеци, в които 
печатницата на БНБ не ра-
боти. 

Освен това застрахова-
телите заявиха, че ще пре-
търпят загуби, ако трябва 
да изхвърлят съществува-
щите бланки и да напечатат 
нови. 

Ефект
Законопроектът за косвен 
данък на застраховател-
ните премии беше приет в 
изпълнение на споразуме-
нието между социалните 
партньори за подкрепа на 
заетостта, домакинства-
та, бизнеса и фискалната 

позиция. В началото той 
беше замислен като пряко 
облагане на застраховате-
лите, каквото съществу-
ваше в България до края 
на 2004 г. 

Компаниите се проти-
вопоставиха на подобно 
връщане на стари данъчни 
режими с мотива, че пряко 
облагане няма никъде по 
света.В крайна сметка ав-
торите на законопроекта 
предложиха въвеждане на 
2% данък за застраховките, 
сключени след 31 август 
2010 г., което предполага 
и поскъпване на полиците 
със същия размер. 

От бранша твърдят, че до-
пълнителното оскъпяване 
ще има негативен ефект за 
пазара и ще доведе до нови 
спадове на премиите.

атанас Христов

„Трейс Груп” си  
осигури поръчки за 
21.6 млн. лв.
Пътностроителната 
компания излезе  
на печалба  
от 3.4 млн. лв.  
за шестмесечието  
на 2010 г.  

„Трейс Груп Холд” подписа 
договори с Агенция „Път-
на инфраструктура” за ре-
хабилитация на пътища за 
21.6 млн. лв. Това съобщи-
ха от публичната компания 
чрез борсовата агенция за 
разпространение на ин-
формация x3news. 

Проекти
Единият проект е за рехаби-
литация на пътищата Ивай-
ловград - любимец, Чирпан 
- Димитровград и Чифлик 
- Г. Крепост - Стремци - 
Черноочене. Договорът 
по този лот е на стойност 
14 670 371.64 лв. Срокът 
за изпълнение е 7 месеца. 
Изпълнител на проекта е 
Обединение „Трейс Родопи” 
с водещ партньор „Трейс 
Груп Холд” АД и партньори 
дъщерното й „ПИ ЕС АЙ” 
АД, базирано в Стара Заго-
ра, и друго дъщерно „Пътно 

поддържане” ЕООД - Кър-
джали.  Вторият подписан 
договор е за рехабилитация-
та на пътя за с. Шишманци, 
област Пловдив. Договорът 
е на стойност 6.89 млн. лв., 
а срокът за изпълнение е 5 
месеца. Изпълнител на про-
екта е Обединение „Трейс 
център” с водещ партньор 
„Трейс Груп Холд” и парт-
ньори „ПИ ЕС АЙ” АД. 

резултат
За полугодието на 2010 г. 
„Трейс Груп Холд” отчете 
100% скок в приходите си 
от продажби до 93 млн. лв. 
В голямата си част те се 
формират от продажбата на 
услуги - 90 млн. лв. 

Печалбата на пътностро-
ителната компания за пе-
риода януари - юни 2010 
г. достигна 3.4 млн. лв. За 
сравнение година по-рано 
финансовият резултат беше 
загуба от 2.3 млн. лв. 

Търговия 
Вчера през Българската 
фондова борса преминаха 
87 акции на дружеството 
при минимален спад от 
0.59% в цената до 50.7 лв. 
за брой.

▶ Божидар Йотов (вдясно) е изискал от изпълнителя писмо, с което допълнително да се гарантира качестве-
ното строителство на Лот 4 от „Тракия”                  Снимка Емилия коСтадинова
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Ниски цени и покритие на 
цяла България са основните 
козове на „Виваком” при 
влизането на компанията на 
пазара на разпространение 
на телевизионен сигнал. За 
разлика от останалите игра-
чи телекомуникационният 
оператор предлага опция 
услугата да се ползва и без 
договор.  Анализатори оба-
че очакват, че впоследствие 
компанията ще налага ново-
то си предложение в пакет 
с останалите си услуги, в 
които влизат стационарна и 
мобилна телефония и ADSL 
достъп до интернет. Пър-
вите стъпки на телекома на 
този пазар са белязани от 
агресивна ценова политика, 
с която „Виваком” ще се  
опита да навлезе активно 
сред потребителите на по-
малките оператори из стра-
ната, които представляват 
поне 25% от пазара. Основ-
ни конкуренти на компания-
та в този сегмент от бизне-
са й са както традиционно 
големите играчи в сектора  
като Blizoo, Булсатком и 
TotalTV, така и мобилният 
оператор „М-Тел”, който 
предлага на абонатите си 
услугата Quarto и повечето 
интернет доставчици, които 
също предлагат телевизия 
на потребителите си. 

Условия
Според официалното изя-
вление на компанията по-
требителите й ще могат 
да ползват услугите й по 
разпространение на теле-
визия и без да подписват 
дългосрочни договори за 
това. Клиентите, предпо-
чели тази опция обаче, ще 
плащат двойно по-високи 
цени от сключилите конт-
ракт с телекома. Опциите за 
пакет телевизии са 3. 

Най-ниската възможна 
цена, която предлага „Вива-
ком”, е 4.90 лв. на месец за 
40 канала при сключване на 
едногодишен и двегодишен 
договор. Тази цена е валидна 
съответно за първите 3 или 
6 месеца при използването 
на услугата, става ясно от 
съобщението на телекома. 
Ако потребителите на теле-
кома решат да не сключат 
договор, цената става 9.80 
лв. на месец.

Максималният пакет, кой-
то компанията ще предлага 
на потребителите си към 
момента, обхваща 70 ка-
нала, а цената му е 17.80 
лв. без контракт или 10 лв. 
при сключване на договор. 
Плащането на таксата за те-
левизия става заедно с ме-
сечната такса за телефон на 
потребителите, уточняват от 

оператора. Сред каналите, 
които предлага компанията, 
са bTV Cinema, Fox Life, 
RING.bg, MAD и др. 

От телекома ще разпрос-
траняват сигнала си през 
сателит директно до клиен-
та (DTH - Direct to Home), 
но за момента няма да се 
предлагат програми с висока 
резолюция (HD). 

покритие
Офертата на „Виваком” дава 
предимство на компанията 
пред повечето й конкуренти, 
които за момента предла-
гат ограничено покритие на 
страната. Към май Quarto се 
продава в 12 населени места, 
сред които София, Варна, 
Бургас, Пловдив, Ловеч и 
др., коментират от „М-Тел”. 
Операторът обаче предлага и 
HD телевизия, което все още 
липсва на „Виваком”. Затова 
и анализатори, и представи-
тели от бранша са скептични 
за краткосрочния успех на 
новото начинание на ком-
панията. 

Това е логична стъпка на 
компанията дотолкова, че 
през последните 2 години 
тя се опитва да се наложи на 
пазара на пакетни услуги, ко-
ментира хода на „Виваком” 
Красен Йотов, анализатор в 
„Индъстри Уоч”. По думите 

му успехът на тази стъпка 
може да се дължи на предим-
ствата на телекома на пазара 
на фиксирана телефония, къ-
дето компанията държи око-
ло 95% от потребителите. 

Според Димитър Радев, 
главен маркетинг мениджър 
на Blizoo, обаче пускането 
на телевизия е защитна реак-
ция от страна на „Виваком”,  
която няма да доведе до сери-
озно раздвижване на пазара. 
Със сигурност ще има ефект, 
но предвид факта, че пазарът 
е доста фрагментиран, най-
вероятно влияние от новия 
играч ще усетят предимно 
малките играчи, смята той. 
Ние не сме притеснени от 
навлизането на „Виваком” на 
пазара, добави още Радев. 

От бранша обаче са едино-
душни, че стъпката на „Ви-
ваком” ще доведе до консо-
лидация на пазара най-вече 
заради ниското качество на 
услугата, което предлагат 
повечето кабелни оператори. 
Те ще бъдат и сред най-за-
сегнатите от стъпването на 
телекома при доставчиците 
на телевизия у нас. Големите 
играчи остават спокойни от 
новия си конкурент най-вече 
заради факта, че в момента 
предлагат по-добра услуга, 
макар и на по-високи цени.

Христо Ласков

Компанията стъпи на пазара на разпространение на телевизионен сигнал, залага на пакетни услуги 

„Виваком” ще се опита да раздвижи 
телевизионния пазар с агресивни цени

Визията на телекома 
не е дългосрочна
За „Виваком” това е 
защитна реакция, с която 
да бъде наваксано лекото 
изоставане при приходите 
от другите дейности на 
компанията. Офертата им е 
агресивна, но не изглежда 
като предложение, което 
може да превърне компани-
ята в сериозен оператор. Тя 
е ориентирана към големия 
сегмент от пазара, който е 
чувствителен към ценовите 
нива. 

Със сигурност ще има 
отражение на пазара. Той 
е доста фрагментиран 
въпреки общото мнение, че 
има 2-3 играча. Размества-
нето ще бъде сред малките 
оператори, чийто брой е 
между 300 и 400 компании. 
От наша гледна точка това е 
по-скоро разсейване, откол-
кото промяна на пазара. То 
просто ще засили процеса 
на консолидация на този 
пазар. 
Смятаме, че стоим по-сил-
но от това, което предлага 
„Виваком”, така че нас лич-
но не ни притеснява тази 

Ниската цена 
работи като 

импулс и като сред-
ство за привличане 
на вниманието, но 
нищо повече

Димитър радев, 
главен маркетинг директор на 
Blizoo

нова услуга. Притеснява ни 
подходът, с който те влизат 
на нов пазар. 

Потенциалът на агресив-
ната ценова оферта, каква-
то предлага „Виваком”, се 
вижда в много индустрии. 
Ясно е, че в момента ниска-
та цена работи като импулс 
и като средство за привли-
чане на вниманието, което 
обаче не означава дългосро-
чен бизнес модел. 

Ние имаме своите пози-
ции и със сигурност няма 
да отговорим, но няма и да 
оставим пазара да се разви-
ва от играчи без дългосроч-
на визия за това.
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„Виваком” ще се опита да раздвижи 
телевизионния пазар с агресивни цени

мнение

Първи месечен ръст в печалбата  
на банките от началото на 2010 г.

300
▶ до 400 компании раз-
пространяват телеви-
зионен сигнал в България

Заради разходите за 
обезценка и прови-
зиите финансовият 
резултат с натрупване 
от началото на година-
та се понижава с 27% 
Печалбата на банковата сис-
тема отчете през юли първо 
увеличение от началото на 
годината насам. Съвкупният 
финансов резултат на банки-
те само за юли достигна 49.6 
млн. лв., което спрямо същия 
период на миналата година 
е с 1.28% повече. Банкери 
коментираха отчетения ръст 
като добър сигнал, но с усло-
вието, че предстои още доста 
време, преди тенденцията на 
ускорение в печалбата да се 
задържи трайно. 

Годишната разлика
Месечното увеличение обаче 
не компенсира спадове в пе-
чалбата на банковата систе-
ма от началото на годината. 
Статистиката показва, че за 
периода от началото на 2010 
г. тя намалява с близо 27% 
спрямо същия период на ми-
налата година. В края на юли 
тя възлиза на 401.7 млн. лв., 
показват консолидираните 
данни на Българската народ-
на банка (БНБ). Основната 
причина за спада е увели-
чението на лошите кредити, 
което води до повече прови-
зии  за кредитен риск и раз-
ходи за обезценки. Въпреки 
понижената печалба обаче 

банкерите са категорични, 
че банковата система е ста-
билна, а лошите кредити не 
я застрашават. „Поддържа-
ме по-висока ликвидност 
от регламентираната, което 
ни генерира загуби”, обясни 
Виолина Маринова, главен 
изпълнителен директор на 
Банка ДСК. Според данните 
на централната банка лик-
видните активи на сектора в 
края на юли са 22.16%. 

нередовни платци
Съвкупната сума на обез-
ценките, които банките са 
направили, достигна в края 
на юли 678.6 млн. лв. Това е с 
35% повече на годишна база. 
Само за юли направените 
обезценки са на стойност 
113 млн. лв., или с близо 20% 
повече в сравнение с месец 
по-рано. 

Лошите кредити все пак 
забавиха темпа на растеж, а 
това е позитивен сигнал за 
системата. 

Общата сума на активите 
на системата се запазва не-
променена спрямо предход-
ния месец и достига 71 млрд. 
лв. в края на юли. 

кредити и депозити
При кредитирането има леко 
раздвижване. В края на юли 
кредитите, които банките са 
отпуснали на фирмите, са с 
1.3% повече на годишна ба-
за. Те възлизат на 30.8 млрд. 
лв. Домакинствата пък са 
изтеглили заеми на стойност 

Системата за момента 
е стабилна
Печалбите са по-ниски, 
но това е нормално, защо-
то ние генерираме прови-
зии за лошите експозиции, 
които са под 12%. Няма 
нещо, което да ни плаши.
Банковата система за 
момента е стабилна. Ка-
питаловата адекватност е 
висока, добра ликвидност, 
дори мога да кажа, че тази 
висока ликвидност носи за-
губи на банките. Поддържа-
ме по-висока ликвидност от 
регламентираната, което ни 
генерира загуби, но незави-
симо от това ние се стараем 
да я поддържаме, за да сме 
стабилни като общност. 

Ако икономиката функ-
ционира добре, безрабо-
тицата намалява, банковата 

темповете  
на влошаване 

в портфейлите са 
по-бавни

Виолина маринова, 
председател на Асоциацията на 
банките в България  
и главен изпълнителен директор 
на Банка ДСК

система и кредитите ще 
бъдат в по-добро състояние. 
Ако сравняваме година 
за година - темповете на 
влошаване на портфейлите 
са по-бавни. Това означава, 
че има влошаване, но с по-
умерен темп. Очаквам да 
се задържат и стабилизират 
нещата. 

19 млрд. лв., което е ръст от 
3.65% на годишна база. При 
жилищните кредити увели-
чението на годишна база е 
6.2%, а годишният ръст при 
потребителските кредити 
е 5.5%. 

Продължава увеличава-
нето на депозитите на до-
макинствата, като в края на 
юли те са с близо 13% повече 
в сравнение с юли мина-

лата година, а стойността 
им е 25.679 млрд. лв. При 
фирмените депозити обаче 
има спад. На годишна база 
корпоративните влогове на-
маляват с 0.4%. Причините 
за това са, че фирмите вече 
предпочитат да използват 
собствени средства вместо 
банкови заеми (подробности 
на стр. 22-23).

радослава Димитрова

Двоен спад в резултата на „Евролийз Ауто”
Приходите на компа-
нията са намалели с 
13% на годишна база

Консолидираната печалба 
на „Евролийз Ауто” АД се 
е свила над два пъти през 
първите шест месеца на 
2010 г., показва отчетът 
на компанията, предаден 
на БФБ. Положителният 

финансов резултат се свива 
до 1.5 млн. лв., а в края на 
юни миналата година пе-
чалбата беше 3.1 млн. лв.

Общите приходи на ли-
зингодателя се понижават 
с 13.1% през първото полу-
годие и се свиват до малко 
над 26 млн. лв. Продажбите 
на „Евролийз” са 19.3 млн. 
лв., което е спад от 8.9% на 
годишна база. Приходите 

от лихви са намалели с 
2 млн. лв. през първите 
шест месеца на годината и 
в края на юни се свиват до 
6.7 млн. лв. Намаляват и 
разходите за лихви, които 
се понижават с 30% до 3.7 
млн. лв. 

Причина за това може да 
е по-ниската задлъжнялост 
на дружеството. Банковите 
заеми в края на юни тази 

година са 70.6 млн. лв., а 
в края на 2009 г. бяха 77.2 
млн. лв.

Понижение има и при 
главницата при петте обли-
гационни емисии на „Ев-
ролийз Ауто”. В края на 
юни 2010 компанията има 
да плаща общо 44.1 млн. 
EUR спрямо 47.25 млн. 
EUR в края на миналата 
година.

Едва ли ще има голяма 
промяна на пазара 
това е логична стъпка 
дотолкова, че през послед-
ните 2 години „Виваком” 
се опитва да се наложи на 
пазара на пакетни услуги 
на пазара. Доста интернет 
доставчици предлагат те-
левизия, затова е възможно 
завоюване на пазарен дял и 
консолидация на пазара. 

Поне към момента обаче 
услугата няма голям 
потенциал за завземане на 
голям пазарен дял. Твърде 
вероятно е да бъде привле-
чен голям процент нови 
потребители, които разпо-
лагат с фиксиран телефон, 
но се колебаят коя услуга 
да изберат - интернет или 
телевизия. Най-вероятно 
тяхното решение ще бъде в 
полза на „Виваком”. Затова 
има шанс компанията да 
привлече потребители, 
които тепърва си пускат те-
левизия или интернет. При 
хора, които използват услу-
гите на други оператори, ще 
е по-трудно. Преминаването 
от един доставчик на друг 
е свързано с други разходи 
- неустойки за договори, 

Към насто-
ящия момент 

обаче услугата няма 
голям потенциал за 
завземане на голям 
пазарен дял

красен Йотов, 
анализатор  
в „Индъстри Уоч”

покупки на устройства или 
други такси. Затова поне в 
началото ще има слаб успех, 
но след 2 години може 
да се очакват по-видими 
резултати. По отношение на 
ценовите оферти - не мисля, 
че може да предложат много 
по-добра услуга за по-ниска 
цена. При предлагането на 
пакетни услуги обаче „Ви-
ваком” може да се възползва 
от предимството си.

Не мисля, че в момента 
може да се случи голяма 
промяна на пазара. От друга 
страна, трябва да отчетем, 
че той е доста фрагменти-
ран, не е много ясно как ще 
се развие ситуацията в след-
ващите няколко месеца. 

25
▶ от потребителите 
избират доставчик най-
вече заради ниската 
цена на услугата. Те са и 
потенциалният таргет 
на „Виваком”

▶ консолидацията на 
пазара е най-вероятният 
изход от стъпването 
на „Виваком” на пазара, 
смятат от бранша
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Превозвачи 
въвеждат програма 
за лоялни клиенти

A в и о к о м п а н и и т е 
Germanwings и Lufthansa 
ще обединят полетите си. 
Плановете на компаниите 
са това да се реализира в 
началото на 2011 г. 

модел
Обединяването предвижда 
на пунктовете за купуване 
на билети на Lufthansa да 
може да се резервират и 
да се продават двупосочни 
комбинирани билети и за 
двете компании наведнъж. 

партньорства
Общата бизнес програма 
предвижда превозвачите 

да предлагат и съвместни 
преференции за лоялните 
си клиенти. 

От днес всички клиенти 
на програмата Miles&More 
на Lufthansa ще имат въз-
можността да харчат бо-
нус милите си за полети на 
Germanwings и да печелят 
мили с полетите на авио-
компанията. Аналогично 
на милите, които члено-
вете на Lufthansa печелят, 
пътниците на Germanwings 
ще получават същия брой 
мили според своята букинг 
категория.

Бонуси
Клиентите, включени към 
новата услуга, получават до 
1000 мили за вътрешен по-
лет, а в рамките на Европа 
- до 1250 мили. 

Germanwings и 
Lufthansa обединяват 
полетите си

Нови изисквания заплашват 
с фалити алкохолния бранш
Част от производителите на спиртни напитки ще отпаднат 
от пазара заради високите цени на измервателните уреди
Новите изисквания към 
производителите на алко-
хол, които трябва да вля-
зат в сила от началото на 
октомври, продължават 
да държат в неизвестност 
целия бранш. Все повече 
предприятия се притес-
няват дали новите регу-
лации няма да ги доведат 
до фалит и заради няколко 
нарушители да пострада 
целият сектор. 

Наредба № 3 към Закона 
за акциза и данъчните скла-
дове, чрез която митниче-
ските органи ще въвеждат 
специфични изисквания 
и ще упражняват контрол 
върху средствата за измер-
ване на акцизни стоки, вле-
зе в сила още през февруари 
2010 г. Според нея в края на 
юни всички производители 
трябваше да монтират из-
мервателни уреди на входа 
и изхода на производстве-
ните инсталации за спиртни 
и винени напитки. Срокът 
обаче беше удължен до 30 
септември, а 17 предпри-
ятия подадоха жалба във 
Върховния администрати-
вен съд (ВАС) срещу под-

тор, а по-скоро ще отпаднат 
редовни производители.

разходи
Според представители на 
алкохолния бранш сумите 
за купуването на уредите 
може да достигнат до 500 
хил. лв. на компания. Част 
от производителите вече 
са купили необходимата 
техника и се притесняват, 
че ако ВАС отмени наред-

Част от производителите на алкохол може да останат без лицензи в края на септември, ако не изпълнят 
изискванията в наредба № 3 към закона за акциза и данъчните складове  Снимка боби тошев

▶

бата, парите им ще отидат 
на вятъра. От друга страна 
обаче има технологично 
време за поставянето на 
уредите, което е 3 месеца, 
и алкохолните производи-
тели не искат да рискуват 
в началото на октомври да 
останат без лиценз. Това 
е и причината да подават 
документи. 

След изтичане на гратис-
ния период започват про-

верки и ако се установи 
наличие на пропуски или 
нарушения, санкцията е от-
немане на лиценза, комен-
тираха финансовите контро-
льори пред в. “Пари”. 

Според данните на На-
ционалната лозаро-винар-
ска камара близо 50% от 
производството на алкохол 
в България е в сивия сек-
тор. Това е и причината 
производителите да бъдат 

гледани под лупа и често 
проверявани от данъчни и 
полиция. Въвеждането на 
допълнителни изисквания 
към производителите обаче 
удря и легалния бизнес и 
може да го докара до фалит. 
За сметка на компаниите от 
сивия сектор, които нами-
рат всевъзможни начини 
да избегнат плащането на 
данъци и акцизи.

Елина пулчева

Изискванията 
противоречат на 
нормалната практика
Завели сме дело на 9 сеп-
тември в 6-o отделение на 
Върховния администрати-
вен съд. Не мога да комен-
тирам какво ще се случи 
след 30 септември, без да 
има решение на съда. 

Обжалваме защото в 
наредбата има много 
изисквания, които 
просто противоречат 
на нормалната прак-
тика. В подзаконовия 
акт са заложени неща, 
които чисто техно-
логично няма как да 
бъдат направени. 

Ако наредбата остане 
в този вид, в който е в 
момента, и ВАС потвър-
ди всички изисквания 
на митниците, само в 
нашия завод оборуд-
ването ще струва над 

В подзако-
новия акт 
са заложени 

неща, които чисто 
технологично няма 
как да бъдат напра-
вени

наталия Къснеделчева, 
изпълнителен директор на 
“винпром Русе”

150 хил. EUR. Ние и в 
момента не сме спирали 
да се подготвяме, водим 
преговори с доставчи-
ците на тези устройства. 
Чакаме и необходимия 
софтуер, но тъй като 
изходът от делото е 
неясен, трябва да имаме 
готовност за въвеждане-
то на тези изисквания.

Монтирането 
на уреди е мярка 
срещу сивия сектор
Задължителното мон-
тиране на измервателни 
уреди ще подпомогне 
държавата в борбата й 
със сивия сектор. Мяр-
ката изисква значителни 
инвестиции, но ние се 
надяваме тя да въве-
де ред в бранша и да 
ограничи незаконното 
производство на спирт и 
спиртни напитки. 

Към днешна дата над 
60% от пазара е зает 
от наливен алкохол, за 
който не е платен нито 
лев акциз, а загубите 
възлизат на стотици 
милиони левове. 

Монтирането на из-
мервателни уреди, от-
читащи производстве-
ните обеми, е адекватно 
средство за контрол и 

Над 60% от 
пазара е зает 

от наливен алкохол, 
за който не е платен 
нито лев акциз а 
загубите са стотици 
милиони левове

“Сис индъстриз”, 
собственик на “винпром кар-
нобат”

ограничаване на тази 
негативна тенденция. 

За да има реални ре-
зултати обаче, уредите 
следва да се монтират при 
абсолютно всички произ-
водители, които притежа-
ват мощности за производ-
ство както на спирт, така и 
на алкохолни напитки.

50
▶ процента от производ-
ството на алкохол в бъл-
гария е в сивия сектор, 
твърдят от национал-
ната лозаро-винарска 
камара 

законовия акт. Делото ще се 
гледа на 9 септември. 

Възражения
Основните възражения на 
жалбоподателите са от-
носно необходимостта да 
бъдат направени допълни-
телни разходи за купуване 
на средства за измерване. 
Представители на бранша 
смятат, че много от из-
искванията противоречат 
на нормалната практика, а 
има изисквания, които ня-
ма как да бъдат изпълнени 
и чисто технологично.

Контрол върху всеки 
литър
С въвеждането на новите 
изисквания по наредбата 
ще се засили контролът 
върху всеки литър произве-
дена акцизна стока (в това 
число и горива), категорич-
ни са контролните орга-
ни. Те твърдят че ако бъде 
премахната наредбата, е 
възможно да има пробле-
ми при събираемостта на 
приходите от акцизи.

“Не смятам, че с въвеж-
дането на тези изисквания 
ще увеличи събираемост-
та на акцизите”, каза за в. 
“Пари” председателят на 
Националната лозаро-ви-
нарска камара Пламен Мол-
лов. Според него, ако ВАС 
отхвърли жалбата на ал-
кохолните производители, 
на пазара ще останат само 
големите производители, а 
малките ще отпаднат. Това 
обаче не означава, че ще 
бъде ограничен сивият сек-



Източноевропейският 
пазар се възстановява, 
но перспективите за 
2011 г. остават неси-
гурни

Печалбата на водещата ав-
стрийска банка Raiffeisen 
International е скочила над 
три пъти за второто триме-
сечие, предаде Bloomberg. 
Чистият финансов резул-
тат на един от най-голе-

мите кредитори в Цен-
трална и Източна Европа 
е достигнал 71 млн. EUR 
срещу 22 млн. EUR година 
по-рано и 100 млн. EUR 
през първото тримесечие. 
За сравнение анализатори-
те очакваха печалба от 99 
млн. EUR. 

Провизии
Провизиите за лоши взема-
ния през първото полугодие 
са намалели с 42% на го-
дишна база - от 969 до 560 
млн. EUR. Компанията дъл-
жи резултатите си на посте-
пенното възстановяване на 
източноевропейския пазар 
и свиващите се провизии 
за лоши вземания. Въпреки 
това развитието на светов-
ната икономика през 2011 г. 
остава несигурно, предпаз-

ливи са от Raiffeisen.

Пазар
От юли Raiffeisen International 
е част от групата RZB Group. 
Банката обслужва 15 млн. 
клиента в 17 държави, в ко-
ито поддържа 2959 клона и 
има 55 994 служителя, показ-
ват данните на компанията. 
Общите активи на кредитора 
към второто тримесечие на 
годината възлизат на 78.1 
млрд. EUR. (ръст от 1% на 
тримесечна база). Печалбата 
на RZB Group за второто 
тримесечие е скочила с поч-
ти 19% на годишна база - от 
92 до 109 млн. EUR. Спрямо 
първото тримесечие обаче 
финансовият резултат бе-
лежи спад от 63% - тогава 
печалбата на кредитора въз-
лизаше на 292 млн. EUR. 
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Австрийската Raiffeisen 
Bank утрои печалбата си

82 
▶ млн. EUR е чистата 
печалба, която френската 
верига отчете за полуго-
дието

Лошите кредити удариха 
гръцкия банков сектор
Четирите най-големи 
трезора в страната 
платиха близо 230 
млн. EUR извънреден 
данък

Увеличените провизии за 
лоши кредити свиха печал-
бите на гръцките банки. Въ-
веденият от правителството 
еднократен данък върху пе-
чалбите за 2009 г. с цел да 
се подпомогне бюджетът, 
както и по-слабият ръст на 
кредитите също са оказали 
отрицателно влияние върху 
резултатите им. Това става 
ясно от обявените финансо-
ви отчети на четирите най-
големи трезора в страната 
- National Bank of Greece 
(NBG), EFG Eurobank, Alpha 
Bank и Piraeus Bank.

Спад на печалбите
Третата по големина банка 
в Гърция Alpha Bank отчете 
82.2% спад на печалбата за 
първото полугодие спрямо 
същия период на миналата 
година. Чистият финансов 
резултат на трезора достиг-
на 38.2 млн. EUR, показва 
публикуваният вчера отчет. 
Ден по-рано втората по ак-
тиви банка в страната EFG 
Eurobank отбеляза 70% спад 
на печалбата, която достиг-
на 50 млн. EUR. Също на-
долу са и резултатите на 
другите два трезора. След 
затварянето на пазарите в 
петък лидерът в сектора 
NBG публикува данни, от 
които става ясно, че печал-
бата е намаляла със 79% до 
146 млн. EUR. Резултатът 
е сформиран основно през 
второто тримесечие, което е 
осигурило 125 млн. EUR от 
общата печалба за полуго-
дието. Piraeus отбеляза 92% 
намаление на финансовия 
резултат за периода, като 
чистата печалба достига 10 
млн. EUR.

Лоши кредити
С близо една трета са нарас-

нали провизиите за лоши 
кредити на четирите тре-
зора, става ясно от отчети-
те. С 29% повече средства 
е заделила Alpha Bank за 
необслужвани заеми, като 
сумата е достигнала 421.3 
млн. EUR. Делът на лошите 
кредити се е увеличил с 60 
базисни пункта през второто 
тримесечие до 6.9% от об-
щия кредитен портфейл.

Най-голямата банка в 
страната отбелязва и най-
големия скок при провизи-
ите - 31% до 649 млн. EUR. 
Делът на необслужваните 
кредити на NBG нарасна до 
6.4% от общия портфейл. С 
най-малък ръст от четирите 
е EFG Eurobank. Нейните 
провизии са се увеличили 
с 24% до 682 млн. EUR, а 
необслужваните заеми вече 
представляват 6.3% от всич-
ки кредити. Piraeus е задели-

ла с 30% повече срещу лоши 
вземания, като общата сума е 
достигнала 268 млн. EUR.

Помощ за хазната
Въведеният извънреден да-
нък за банките в страната 
изяде част от печалбата им, 
показват отчетите. NBG е 
платила 93 млн. EUR ед-
нократен данък върху пе-
чалбата за 2009 г. Eurobank 
се е разделила с 45 млн. 
EUR, а Alpha Bank - с 61.9 
млн. EUR. Piraeus Bank е 
внесла в хазната сумата от 
28 млн. EUR. Четвъртата 
по големина банка в стра-
ната наскоро предложи да 
купи държавните дялове в 
ATEbank и Hellenic Postbank 
за 701 млн. EUR в брой. За 
консултанти по сделката бя-
ха избрани Bank of America 
Merrill Lynch, Goldman Sachs 
и UBS.

Лихвени приходи
И четирите банки отчитат 
по-високи нетни лихвени 
приходи, макар че увели-
чението при EFG Eurobank 
е едва с 1.7%. Alpha Bank 
отбелязва ръст по това перо 
от 9%, въпреки че спредът 
между лихвите по кредити 
и по депозити се е свил с 
30 базови пункта. Трезо-
рът обаче отчита с 2% по-
голям кредитен портфейл. 
При NBG нетните лихвени 
приходи нарастват с 8%, а 
Piraeus Bank води по този по-
казател с увеличение от 12%.
В България са представени 
и четирите гръцки трезора. 
NBG е собственик на Обе-
динена българска банка, а 
EFG Eurobank - на Пощенска 
банка. Alpha Bank има клон, 
а Piraeus Bank работи чрез 
едноименното си подразде-
ление.

▶ Печалбата на третата по големина банка в Гърция Alpha Bank намаля с над 82% 
през първото полугодие

По-слаб финансов 
резултат отчита 
руската „Лукойл”
Разходите по добив 
и износ са се отрази-
ли на печалбата на 
гиганта

Вторият по големина неф-
тен производител в Русия 
„ОАО Лукойл” отбеляза 
спад на печалбата от 16% 
на годишна база за второто 
тримесечие - от 2.32 млрд. 
USD до 1.95 млрд. USD. 
За сравнение проучване на 
Bloomberg сред анализато-
ри показва, че очакванията 
на пазара са били за около 
2.05 млрд. USD чист фи-
нансов резултат. 

Приходите на гиганта за 
същия период са скочили 
с 29% на годишна база - от 
20.12 до 25.9 млрд. USD, 
въпреки че производството 
на петрол се е свило с 1.7% 
спрямо същия период през 
миналата година - от 1.985 
до 1.951 млн. барела на ден. 
Готовата продукция на газ 
обаче е била с 28% повече 
от миналата година - 4.5 
млрд. куб. м. 

Производство
Свитият добив се обяснява 

със спадналата продукция 
от най-големия производ-
ствен регион на компанията 
Северен Сибир. Добитите 
обеми бяха ударени от ес-
тественото изчерпване на 
природните ресурси в об-
ластта, както и от намаля-
ващата работа по откриване 
на нови кладенци, обясни 
компанията в официалното 
си изявление. 

разходи
Спадът във финансовия ре-
зултат пък се дължи на на-
расналите разходи по доби-
ва и износа на петрол, които 
са „вързани” за пазарната 
стойност на суровината. 
Само за сравнение цена-
та на петрола сорт Уралс, 
който е основната износна 
суровина на Русия, е ско-
чила с 31% през второто 
тримесечие на годината. В 
резултат на това „Лукойл” 
е отчела ръст на разходите 
за акцизи и износ от 64% до 
4.76 млрд. USD и за превоз 
от 20% до 1.43 млрд. USD. 
Отделно гигантът е отделил 
36% повече за покупката на 
петрол, газ и други сурови-
ни - 10.8 млрд. USD. 

Снимки bloombERg

Развиващите се 
страни и Франция са 
компенсирали слабото 
представяне в остана-
лата част от Европа

Втората по големина в све-
та верига за продажби на 
дребно Carrefour SA обяви 
повишение на финансовите 
си резултати за първите 
шест месеца на годината. 
Като основна причина от 
компанията изтъкват ръста 
при продажбите в развива-
щите се страни и Франция, 
които изцяло компенсираха 
лошото представяне в оста-
налата част на Европа. Във 
Франция печалбата се е 
покачила с 16% до 513 млн. 
EUR, докато в останалата 
част на Европа е намаляла с 

5.3% до 298 млн. EUR.

обрат
За периода януари - юни 
френската верига е отчела 
нетна печалба от 82 млн. 
EUR (103.7 млн. USD), 
след като година по-рано 
беше регистрирана загуба 
в размер на 58 млн. EUR. 
Продажбите на веригата 
също са нараснали с 5.9% 
и в края на юни са били 
48.9 млрд. EUR. Оператив-

ната печалба за отчетния 
период е 1.1 млрд. EUR, а 
прогнозите за цялата 2010 г. 
са този показател да стигне 
3.1 млрд. EUR.

Конкуренция
Изнесените резултати по-
казват, че за полугодието 
разходите са били съкрате-
ни с 236 млн. EUR, което е 
повече от половината от за-
ложените 500 млн. до края 
на 2010 г. От компанията 
обясниха, че пазарният дял 
на Carrefour във Франция 
се е увеличил за сметка 
на конкурентните вериги, 
като клиентите са били при-
вличани главно с по-ниски 
цени, голямо разнообра-
зие от продукти с марката 
Carrefour и промоционални 
намаления.

Carrefour излезе на зелено 
за първото полугодие

▶ По-високите приходи не успяха да компенсират 
ръста при разходите на „Лукойл” за второто триме-
сечие

71 
▶ млн. EUR достигна чис-
тата печалба на Raiffeisen 
International за второто 
тримесечие
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,41 18,45
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,33 4,35
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 1.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36733 -0,01381
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,75209 -0,04171
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,44994 -0,01697
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,51204 0,01389
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,26584 0,00210
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,87054 -0,01333
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62711 0,00071
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,37128 -0,02410
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,98253 0,00307
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68935 0,00055
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,79863 -0,10048
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,70490 -0,00282
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,27747 -0,00512
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,82668 0,00798
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,28669 -0,00495
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 -0,00233
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,16543 -0,01427
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,89741 -0,01057
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,43732 -0,01821
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,07540 -0,01706
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,40405 -0,01034
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,87313 -0,04028
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59460 -0,02431
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,00164 -0,01272
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08311 -0,00040
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13757 -0,00020
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,93025 0,00608
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,00956 -0,00398
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,54245 0,00243
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,07970 -0,02341
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1902,77000 4,45000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 1.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.3940 12.2439 8.4682
321.0860 N/A 12.2018 8.4391
322.6858 13.2817 N/A 8.3975
322.6858 13.2817 12.1417 N/A

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	31/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,121393 € 1,143821 € 1,115786
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,856195 € 0,873319 € 0,851914

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,825131 € 0,841634 € 0,821005

Цените са валидни за поръчки, подадени на 26/08/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	1/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,138181 лв. 1,138181 лв. 1,138181 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 1/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	31.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0165	лв. 1.0013	лв. 1.0114	лв. 	0,21	% 3,06	%

Сентинел	-	Рапид 1,1774	лв. 1,1774	лв. 2,77	%	 	4,11	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	30	август	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

30.08.2010	г.

157,63 156,87 156,10 155,71 153,79 153,79   
12,08 12,03 11,97 11,94 11,79 11,79   
88,42 87,99 87,56 87,13 85,84 85,84   
99,59 99,11 98,62 98,14 96,69 96,69   
762,45 758,75 755,04 751,34 740,24 740,24   
158,08 157,32 156,57 155,82 150,55 150,55   
77,34 76,97 76,60 76,23 74,37 74,37   
148,39 147,67 146,96 146,25 142,68 142,68   
294,18 292,78 291,38 289,98 280,17 280,17   
195,76 194,83 193,90 192,97 186,44 186,44   
227,23 226,15 225,07 223,98 216,41 216,41   
80,50 80,12 79,74 79,35 76,67 76,67   
236,01 234,88 233,76 232,64 224,77 224,77   

до	15.00	ч.	на	30.08.2010	г.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2848 1,2849 1,2862 1,2734

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8206 0,8207 0,8228 0,8167

ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,6300 109,6500 110,3100 109,2500

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3313 1,3316 1,3451 1,3272

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,9330 7,9362 7,9685 7,9140

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4846 9,4884 9,5315 9,4783

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3387 1,3392 1,3394 1,3280

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4373 1,4378 1,4409 1,4273

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,7700 280,0900 282,1500 279,5200

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,8150 24,8490 25,0180 24,7680

РУСКА РУБЛА RUB 39,1575 39,1748 39,1888 39,0454

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9902 3,9915 4,0117 3,986

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 1.09.2010 г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7159 4.7395 4.9045 4.7159  4.6216   -8.42% 15.33% -12.60% -25.01% 21.01.2008
фонд в акции 6.7062 6.7397 6.9744 6.7062  6.5721   -5.33% 14.04% -6.16% -14.22% 23.01.2008
високодоходен 10.1406 10.2927 10.5462 0.0000  0.0000   0.80% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2606    2.2606    -9.30% 27.86% -12.99% -56.63% 12.11.2007
балансиран 2.6819    2.6819    -9.84% 24.52% -12.97% -50.01% 12.11.2007

паричен пазар 11.2446  11.2390  11.2221 11.2334 11.2334 11.2390 4.62% 0.12% 7.05% 6.35% 06.10.2008
балансиран 10.7045  10.6512  10.5447 10.5979  0.0000 -0.54% 4.02% 0.45% 3.42% 06.10.2008
фонд в акции 9.8571  9.8081  9.6610 9.7100  0.0000 -4.60% 8.34% -4.40% -1.03% 06.10.2008
             
балансиран 13.4948    13.3612    -0.45% 5.79% 2.05% 6.33% 14.12.2005
фонд в акции 7.7624    7.6855    -8.25% 11.04% -13.26% -5.13% 01.03.2006
фонд в акции 4.8350    4.7871    -18.22% 12.68% -16.49% -16.15% 21.06.2006
фонд в акции 7.6099    7.3883    -6.72% 12.50% -2.32% -11.11% 05.02.2008
фонд в акции 11.1712    10.8458    5.69% 12.76% 9.07% 3.21% 05.02.2008
паричен пазар 11.9919    11.9919    5.70% 0.13% 8.84% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5169    81.2316  81.5169  -1.71% 1.95% -1.98% -4.89% 20.11.2006
фонд в акции 46.8682    46.6339  46.8682  -9.69% 3.14% -12.71% -14.06% 20.11.2006
фонд в акции 61.6299    61.3218  61.6299  -10.60% 4.40% -8.55% -13.18% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.0900    94.6594    -7.10% 3.31% -6.45% -1.32% 04.01.2007
балансиран 78.4411    77.2733    -6.00% 2.18% -6.70% -7.80% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30713    1.30451    4.57% 0.83% 6.74% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.06569    1.05931    -1.26% 4.81% -0.58% 1.28% 01.12.2005
фонд в акции 0.73382    0.72292    -6.12% 10.26% -5.85% -6.84% 01.03.2006
фонд в акции 0.72944    0.72508    -0.62% 1.86% 1.12% -12.02% 07.03.2008
ниско рисков 1.04773    1.04459    2.13% 0.38% 3.66% 3.44% 07.05.2009

балансиран 100.5875    99.5867    -2.58% 7.19% -3.42% 0.02% 07.12.2005
балансиран 106.4713    105.4119    -3.46% 5.97% -5.73% 1.29% 06.03.2006
фонд в акции 85.6245    84.3497    -5.47% 10.36% -5.94% -1.68% 20.06.2005
паричен пазар 121.6829    121.6829    5.92% 0.56% 7.25% 7.16% 31.10.2007
ниско рисков 93.5003    93.1267    3.57% 2.66% -2.85% -2.62% 01.02.2008
ниско рисков 106.1295  106.0235  105.7054  106.0235  3.52% 1.24% 4.99% 5.13% 01.07.2009

балансиран 4.6017     4.5741     -6.42% 4.50% -5.75%*** 8.48% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9258  0.9212  0.9189   0.9143     -13.00% 14.37% -15.50%*** -6.73% 01.06.2009

ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6797     17.5563     -5.61% 8.14% -9.15% 10.13% 28.09.2004
фонд в акции 10.9995    10.8465     -9.87% 11.74% -14.36% 1.92% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2006     1.1829     -7.33% 14.17% -3.99% 1.91% 10.05.2004
фонд в акции 0.7678     0.7565    10.05% 21.61% 26.17% -6.89% 04.10.2006
фонд в акции 0.9721     0.9577    10.86% 21.94% 6.27% -1.55% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3529  130.1581  129.8983    3.13% 3.28% 5.41% 6.23% 04.05.2006
балансиран 14.1524  14.1524  14.0123    -5.95% 8.28% -7.27% 1.85% 17.12.2004
фонд в акции 0.7264  0.7193  0.7122    -3.05% 15.48% -5.38% -7.54% 04.05.2006
             
балансиран 789.2488    783.3442    1.20% 5.66% 6.64% -9.20% 09.05.2008
фонд в акции 707.0694    701.7796    -0.27% 7.07% 7.22% -12.74% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2607    11.2607    3.60% 1.80% 6.05% 2.62% 30.01.2006
балансиран 116.7563    116.7563    -2.72% 5.87% -1.64% 1.72% 30.01.2005
фонд в акции 6.4788    6.4788    -8.02% 12.52% -6.20% -9.03% 30.01.2006
фонд в акции 10.0145    10.0145    -0.54% 2.48% 0.85% 0.09% 30.01.2009

фонд в акции 8.6378    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5098  0.5073  0.5048    -3.14% 7.67% -3.94% -21.67% 19.11.2007
балансиран 0.7394  0.7368  0.7342    -0.96% 3.53% -0.40% -10.41% 19.11.2007
ниско рисков 0.9916  0.9901  0.9886    2.83% 1.25% 4.71% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2602  1.2583  1.2564   4.04% 0.28% 6.81% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2838  1.2800  1.2762   4.75% 0.99% 8.54% 5.69% 16.03.2006
балансиран 0.8599  0.8565  0.8531   -1.10% 3.91% -0.30% -3.41% 16.03.2006
фонд в акции 0.6277  0.6246  0.6215   -6.97% 7.24% -7.41% -10.01% 16.03.2006
балансиран 0.7245  0.7216  0.7187   -5.08% 4.35% -7.94% -12.01% 11.02.200
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0289  1.0289  0.9775   N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1774    1.1774   2.77% 0.22% 4.11% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0165   до 90 дни  над 90 дни  0.21% 3.80% 3.06% 0.13% 12.09.2005
    1.0013  1.0114      

балансиран 7.3740    7.3740   -10.23% 10.61% -5.89% -6.54% 01.03.2006
фонд в акции 6.3484    6.3484   -9.45% 11.36% -6.04% -9.60% 01.03.2006
фонд в акции 2.8731    2.8731   2.45% 15.78% 7.36% -30.65% 05.04.2007
консервативен 10.4340    10.4340   0.05% 1.76% 1.65% 2.50% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7546 0.7508 0.7490 0.7434 0.7434 0.7471  0.7285 2.45% 12.72% -1.42% -6.69% 22.05.2006
фонд в акции 0.4169 0.4148 0.7490 0.4107 0.4107 0.4128  0.4025 -0.07% 16.92% N/A -23.42% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 103.7023  102.4283  101.6639    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.9661    319.4862    2.53% 0.31% 4.26% 7.10% 17.11.2003
ниско рисков 13.2156    13.1495    1.89% 2.79% 3.93% 6.14% 27.12.2005
балансиран 12.0215    11.9013    -0.08% 5.93% 1.75% 4.01% 27.12.2005
фонд в акции 8.3144    8.2313    -3.58% 12.06% -2.19% -3.68% 07.09.2005
балансиран 20.5374    20.5374    1.27% 3.92% 2.38% 0.92% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4539    6.4216    -4.63% 5.46% -8.79% -12.61% 01.06.2007
балансиран 7.8287    7.7896    -3.86% 5.17% -6.91% -7.26% 01.06.2007
консервативен 11.6038    11.5749    6.72% 2.98% 10.77% 5.01% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1797    1.1561    -3.57% 5.78% -2.82% 4.27% 18.09.2006
балансиран 1.0335    1.0232    -0.73% 3.70% -1.31% 1.50% 10.06.2008
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Цената на златото ще гони  
1500 USD/тр. у. през 2011 г.
Цената на златото се 
повиши за втори път през 
тази седмица и това даде 
повод на икономисти и 
анализатори да повишат 
очакванията си за предста-
вянето на метала в дълго-
срочен план.

Сред най-големите опти-
мисти са анализаторите от 
Deutsche Bank, които най-
точно предвидиха движе-
нието на метала от нача-
лото на годината досега. 
Според техните изчисления 
през 2011 г. златото ще се 
търгува на нива над 1550 
USD/тр. у., което е над 
23% над сегашните ценови 
нива от 1235 USD/тр. у. В 
момента най търгуваните 
фючърси са тези за декем-
ври, като тяхната цена е 
1500 USD/тр. у., а това е с 
18% над ценовите рекорди 
от 21 юни.

Сред оптимистите се 
нарежда и Ойген Вайн-
берг, анализатор на 
Commerzbank във Франк-
фурт. Според него цената 
на златото ще се повиши 
до 1400 USD през 2011 г. 
независимо от състоянието 
на икономиката. Неговото 
мнение е, че благородният 
метал ще поскъпне и при 
двата варианта - бързо ико-
номическо възстановяване 
и повторен икономически 
спад. В първия случай 
той предвижда бум при 
търсенето на бижута, а при 
втория ще има повишено 
търсене от страна на инвес-
титорите, които приемат 
златото като по-безрисков 
актив. Златото е поскъп-
нало с 13% от началото на 
тази година, а стойността 

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
достигна 1035 
USD/тр. у., което е 
повишение от 0.58%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Захарта 
добави 
5.73 USD 

към стойността 
си на последната 
борсова сесия. 
Големият интерес 
на инвеститорите 
продължава 
да влияе 
положително 
върху цената на 
суровината

Цената 
на петро-
ла отбе-

ляза понижение и 
по време на вче-
рашната сесия в 
Ню Йорк достиг-
на 74.43 USD/б. 
Прогнозите за 
слабо потребле-
ние на гориво 
заличиха ефекта 
от слабия долар

По време на 
борсовата 
сесия във 

вторник  измерите-
лят загуби 18 пунк-
та от стойността си. 
Неблагоприятните 
икономически 
новини от САЩ 
потопиха всички 
азиатски индекси

индекс на деня

0.99
▶ процента се понижи 
южнокорейският 
индекс Kospi  и достигна 
1742.75 пункта

Стока на деня

1.31
▶ процента доба-
ви нерафинираната 
захар на борсата в Ню 
Йорк и достигна 443 
USD/т

му се е повишила чети-
рикратно в рамките на 10 
години. На другия полюс 
са капиталовите пазари. 
Там един от най големите 
индекси MSCI World се е 
понижил с 8%, а цените 
на 24-те най-използва-
ни суровини са паднали 
средно с 10%. Това заедно 
с нестихващият интерес на 
инвеститорите към метала 
от началото на годината 
дава повод на анализатори-
те да очакват нови ценови 
рекорди.

Борсово търгуваните 
фондове, които инвести-
рат в злато, са увеличили 
количеството на притежа-
вания от тях ценен метал 
до над 2075 т през август, 

което е близо до рекордната 
стойност в исторически 
план, отбелязана в началото 
на юни. В рамките на тази 
година те са добавили близо 
278 т злато, за които са 
заплатили 10.4 млрд. USD 
по осреднена цена за тази 
година. Общото количе-
ство, което инвеститорите 
са закупили през 2010 г., е 
достатъчно да напълнят два 
пъти трезорите на Швей-
царската централна банка. 

Ако в края на декември 
цената на метала оправдае 
сегашните прогнози или се 
задържи над 1100 USD/тр. 
у., ще станем свидетели на 
десета поредна година, коя-
то жълтият метал завършва 
с повишение.

▶ златото може да спечели независимо от икономическия развой 

Борсите в Азия потънаха за трети пореден месец

Японският 
измерител 

Nikkei 225 завърши 
последната сесия 
със спад от 3.6% до 
8 824.06 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Лошите икономически показатели на СаЩ и Япо-
ния продължават да притискат азиатските инде-
кси  СНимки BloomBerg

Обезпокоителните 
икономически нови-
ни, идващи от Европа, 
САЩ и Япония, донесоха 
трето поредно месечно 
потъване за азиатските 
индекси и в същото време 
повишиха курса на йената 
срещу долара за четвърти 
пореден месец.

Главният японски изме-
рител Nikkei 225 завърши 
последната за този месец 
сесия със спад от 3.6% до 
8 824.06 пункта, като това 
е най-ниската стойност, 
до която е стигал инде-
ксът през последните 16 
месеца. По този начин той 
се превърна и в най-гу-
бещ за целия регион през 

Доларът загуби 
надпреварата с еврото
В последния ден на 
месеца щатският долар 
загуби всичко спечеле-
но в предишните две 
сесии заради разоча-
роващите данни, които 
анализаторите очакват 
за цените на жилищата 
в САЩ.

В ранната азиатска 
сесия американската 
валута се движеше над 
линията на затваряне 
от понеделник 1.2660 
EUR/USD, като водещо 
тогава беше уверение-
то на председателя на 
Федералния резерв на 
САЩ Бен Бернанке, 
че централната банка 
разполага с нужните 
финансови инструмен-
ти да предпази ико-
номиката от повторна 
рецесия. Той представи 
и план за продължаване 
на растежа и намекна 
за необходимостта от 
незабавни финансови 
стимули.

В началото на амери-
канската сесия обаче 
излязоха предварител-

На последната 
сесия доларът 

поевтиня с 0.51% 
спрямо еврото до 
1.2728 EUR/USD

август със загуба от 7.5%. 
За отчайващото предста-
вяне анализаторите винят 
силното поскъпване на 
йената, което помрачи 
допълнително перспек-
тивите пред японската 
икономика.

През този месец стана 
ясно, че брутният вътре-
шен продукт на страната 
за второто тримесечие е 
нараснал съвсем слабо с 
0.4% на годишна база, ка-
то по този начин страната 
отстъпи второто място 
по икономическа мощ на 
Китай. 

Shanghai Composite ста-
на един от най-губещите 
индекси в света през тази 
година заради очакваното 
изтегляне на стимулите 
на китайското правител-
ство към икономиката. 
За разлика от миналия 
август обаче, който беше 
един от най-тежките 
месеци в историята на 
китайските фондови 
пазари, този се оказа 
неутрален. На послед-
ната сесия китайският 
измерител загуби 0.5% и 
слезе до 2638.8 пункта.

ните оценки на анали-
заторите от Bloomberg 
за цената на имотите в 
20 американски града 
и курсът долар/евро 
се промени коренно. 
Според предварителни-
те изчисления цените 
на имотите в САЩ през 
юни са се увеличили 
с едва 3.5% спрямо 
същия месец на 2009 г., 
но поскъпването остава 
далеч под 4.6% увели-
чение, регистрирано 
през май.

Един час след отваря-
нето на американските 
пазари доларът поев-
тиня спрямо еврото до 
1.2728 EUR/USD, което 
е понижение от 0.51%.

Регионалният индекс 
MSCI Asia Pacific, загуби 
за един ден 1.9%, сли-
зайки до 116.13 пункта. 
Вчерашното решение на 
японската централна бан-
ка да отпусне допълни-
телни кредити на банките 
в страната не успя да 

разсее икономическите 
страхове на инвестито-
рите, които се настаниха 
на световните финансови 
пазари през август. Така 
индексът отчете месечна 
загуба от 2.5%, а от нача-
лото на годината спадът е 
с 3.3%.

Петрол
USD/б
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Борбата между 
HP и Dell показа 
еднозначно накъде 
отива секторът 
- консолидация, 
консолидация и пак 
консолидация

Прогнозата за времето на 
ИТ пазара и по-специално 
в сегмента cloud computing 
през следващите няколко 
месеца е една: сгъстява-
не на играчите на пазара 
до консолидирането им 
в структурата на няколко 
по-големи компании. Тен-
денцията се очерта през по-
следните седмици, в които 
се разрази истинска война 
между Hewlett-Packard и 
Dell, които са двата най-
големи производителя на 
компютри в света. Войната 
обаче не беше за клиент, а 
за изкупуването на друга 
компания, която доскоро 
не беше толкова ярка звезда 
на ИТ небосклона. Но за 
броени дни се изравни по 
блясък с някои от най-голе-
мите имена в сектора, след 
като HP предложи 2 млрд. 
USD за придобиването й. 
Цифра, която стресна и 
най-оптимистичните ана-
лизатори и ги накара да се 
запитат откъде дойде този 
интерес и всичките шест 
оферти от страна на HP и 
Dell. 

Разрастване
Целта на сделката е прос-
та - разширяване на при-
съствието на компании, 
известни с компютрите и 
сървърите си на пазара на 
cloud computing. Тази от-
носително нова технология 
придоби популярност през 
миналата година в пика на 
кризата. Причина за изгре-
ва й стана съкращаването 
на разходи - цел, преслед-
вана от много и най-раз-
лични компании по целия 
свят. Благодарение на “об-
лака”, или използването на 
отдалечени сървъри “под 
наем” и виртуализацията, 
която позволява оптимал-
ното експлоатиране на тези 
сървъри, бизнесът елими-

Облаците на ИТ пазара се сгъстяват
30
▶ USD на акция, или общо 
2 млрд. USD, е готова да 
плати HP за изкупуването 
на 3Par

Борбата за изкупуване-
то на 3Par бележи нача-
лото на консолидацията 
при компаниите, които 
вече играят или тепърва 
ще навлизат на пазара на 
cloud computing услугите

▶

нира нуждата от инвести-
ции в собствен хардуер. 
Паралелно с това компа-
ниите пестят и от необ-
ходимостта да поддържат 
собствен ИТ отдел, отго-
варящ за няколкото шкафа 
в отделна стаичка, нарече-
на гальовно “сървърно”. 
Всички тези фактори водят 
както до оптимизиране на 
инвестициите в ИТ, така 
и до по-ефективното им 
използване и поддръжка 
на по-ниски цени. И биз-
нес светът се обърна към 
небето, където ИТ гиган-
тите обещаваха светло бъ-
деще на cloud computing-а. 
Проблемът на HP и Dell в 
създалата се ситуация е, 
че освен много компютри 
двете компании продават 
сървъри. Те са лидери и 
на този пазар, но засега 
предлагат само хардуер на 
клиентите си - нещо, което 
не е на мода. Изкупуването 
на 3Par обаче ще им оси-
гури липсващото звено за 
предлагането на завършена 

cloud услуга - софтуера и 
инфраструктурата. 

Борбата
Точно поради тази причина 
HP и Dell влязоха в такава 
луда ценова надпревара 
за изкупуването на 3Par, 
която започна в началото 
на август с оферта от 18 
USD на акция. И се разрази 
през последните 2 седми-
ци, след като поутихнаха 
скандалите около смяна-
та на главния изпълните-
лен директор на HP Марк 
Хърд, който напусна за-
ради сексуален скандал. 
Тогава компанията започна 
да наддава на всяка оферта 
на Dell - предпочитаният от 
3Par купувач. Единствено-
то условие сделката между 
тях да се осъществи е Dell 
да успее да даде толкова 
пари, колкото и HP. 

Борбата между тези два 
гиганта на ИТ индустрията 
обаче далеч не е единстве-
ният пример за консолида-
цията при cloud computing-а. 

В края на миналата година 
други 3 големи имена от 
ИТ сектора - Cisco, EMC и 
VMware - обединиха усили-
ята си в тази посока и вече 
са факт и първите им пред-
ложения. Едно от тях е им-
плементирано в българското 
представителство на Enel, а 
целта му е управлението на 
информационната инфра-
структура на компанията 
през следващите 5 години. 

И докато все още не е ясно 
кой от двата PC гиганта ще 
успее да надделее в борбата 
за 3Par, посоката на пазара 
вече е определена - консоли-
дация при доставчиците на 
този тип услуги. И все по-
масовото им налагане дори 
и сред по-големия бизнес, 
който може да се възползва 
от другите предимства на 
cloud computing-a - гъвка-
востта на ресурсите и съот-
ветно цените за услугата. И 
в крайна сметка да спечелят 
потребителите - в случая, 
компаниите. 

Христо Ласков

Оперативна програма „Развитие на конкурентоспосо-
бността на българската икономика” 2007-2013

Операция BG161PO003/2.1.05 „Технологична модерниза-
ция в големи предприятия”
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за
ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 
2007 г. за условията и реда за определяне на изпълнител от страна на 
бенефициенти на договорена безвъзмездна финансова помощ от Струк-
турните фондове на Европейския съюз и от Програма ФАР на Европейския 
съюз, Пресков АД със седалище в гр. Стара Загора и адрес на управление: 
кв.Индустриален: тел.: +359 42 627327, факс: +359 42 631063, Интернет ад-
рес :www.preskov.com, 

лице за контакт: Драгомир Георгиев Бояджиев, на длъжност началник 
Маркетинг, тел.: +359 42 252083 в качеството си на бенефициент по До-
говор за безвъзмездна финансова помощ № ТМГ-02-30/09.07.2009 обявява 
процедура за определяне на изпълнител – на открит избор с обект : 

“Доставка на машини, съоръжения, и оборудване за Ковашко-чу-
ково производство и Ковашко-пресово производство”

Пояснителният документ и документацията за провежданата проце-
дура могат да се получат на адрес: гр. Стара Загора, кв. Индустриален 
всеки работен ден от 08:00ч. до 16:30 ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следния Интернет адрес: 
www.preskov.com и www.ibsme.org.  

Оферти се подават на адрес:  Пресков АД, гр. Стара Загора, кв. Индус-
триален до 15:00 ч. на 20.09.2010 г.  

Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Оперативна програма “ 
Развитие на конкурентно способността на българската икономика “, съфинансирана 
от Европейският съюз чрез Европейския фонд за регионално развитие. Цялата 
отговорност за съдържаниeто на документа се носи от Пресков АД и при никакви 
обстоятелства не може да се приема, че този документ отразява официалното 
становище на Европейския съюз и Договарящия орган.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

Сделка
3Par  
в цифри  
и факти   

Какво прави компа-
нията - произвежда и 
продава устройства 
за съхранение на 
данни - групи специ-
ализирани компютри, 
които са създадени, за 
да съхраняват често 
променяща се инфор-
мация. 

Компанията 
разполага със собст-
вена технология за 
управлението на 
самите данни, както 
и за скалируемост на 
свободното място в 
зависимост от нуж-
дите на клиента.

Кои са клиентите 
на 3Par - компанията 
предлага услугите си 
на фирми като Ask.

▶

▶

▶

com, IAC, MySpace.
com, Credit Suisse и 
Verizon Business.

Какви са финансови-
те й резултати - за 
последната финансо-
ва година, приключила 
на 31 март 2010 г.,  
3Par отчете приходи 
от 194.3 млн. USD и 
загуба от 3.2 млн. USD. 
За нея работят 670 
души.

Кога е създадена 
компанията - бази-
рана във Фремонт, 
Калифорния, 3Par е 
основана през 1999 г. и 
предлага продукти на 
пазара от 2002 г. 

Дебютът й на бор-
сата е през ноември 
2007 г., а цената на 
акциите тогава е 14 
USD за брой. 

В края на миналата 
седмица книжата са 
оценени на 9.65 USD за 
брой.

▶

▶

▶

▶

Компанията не 
разполага с финан-
совите ресурси на 
HP, което може да й 
изиграе лоша шега

Dell най-вероятно ще се 
откаже от борбата за из-
купуване на 3Par, твърдят 
анализатори пред Reuters. 
Компанията най-вероятно 
няма да смогне на финан-
совите възможности на 
основния си конкурент за 
сключване на сделката HP, 
пише агенцията. 

Резултати
Според проучване сред 
8 водещи анализатори от 
технологичния сектор Dell 
най-вероятно ще отговори 
за последно на офертата, 
отправена от HP. Крайният 
срок за това е днес. Това 
обаче ще бъде последно-

то действие от страна на 
втория по големина про-
изводител на компютри 
в света. Ако HP отправи 
ново, по-скъпо от 2 млрд. 
USD предложение, Dell ще 
се оттегли от наддаването, 
единодушни са специали-
стите. 

Очевадното е, че и двете 
компании искат да купят 
3Par и ясно осъзнават ва-
жната роля на устройствата 
за съхранение на данни 
при cloud computing-а. Да 
се конкурираш с HP обаче 
е трудно, смята Питър Бел 
от Highland Capital Partners. 
Думите му се потвържда-
ват от финансовите резул-
тати на двете компании - за 
миналата година HP отчете 
приходи от 115 млрд. USD 
срещу 53 млрд. USD на 
Dell. HP разполага и с по-
развита и голяма мрежа за 
продажби по света, което 

ще помогне на 3Par да рас-
те по-бързо и съответно да 
донесе по-бърза възвръ-
щаемост на инвестицията. 
От компанията обаче са 
скептични за ефекта й в 
краткосрочен план. 

Позиция
Въпреки прогнозите на 
анализаторите обаче Dell 
все още “оценява ситуаци-
ята и се въздържа от дру-
ги коментари”. Такава бе 
позицията на компанията, 
публикувана в началото 
на седмицата. Определено 
има шанс Dell да отговори 

на последната оферта на 
HP. От компанията обаче 
нямат много повече място 
за действие, твърди Шанън 
Крос от Cross Research.

Висока  
оценка
Според част от анализато-
рите обаче в крайна сметка 
може да се окаже, че HP мо-
же да плати твърде висока 
цена за 3Par. Акциите на 
компанията се движат око-
ло 10 USD за брой през по-
голямата част от годината, 
което е доста по-близко до 
първата цена от 18 USD за 
акция, предложена от Dell. 
Последната оферта на HP е 
за 30 USD на акция, или 3 
пъти над реалната пазарна 
оценка на 3Par, която не 
е реализирала печалба от 
създаването си през 1999 
г. Дали е така, времето ще 
покаже.

Dell може да се оттегли от борбата за 3Par

3
▶ пъти по-висока цена от 
реалната пазарна стой-
ност на компанията дава 
HP за изкупуването на 3Par



В община К. са предприети действия по процедура за учредяване право на строеж за 
изграждане на обществено обслужваща сграда в имота след конкурс по реда на ЗОС. 
Заплащането на цената на правото на строеж ще се извърши с равностоен имот на първия 
етаж в новопостроената сграда - многофункционална зала, която ще бъде предадена на 
общината с протокол след въвеждане на сградата в експлоатация. Според условията на 
конкурса се предвижда кандидатите да представят проект на сграда с предложение за 
квадратура на залата, не по-малко от определена минимална площ. За целите на конкурса 
минималната площ е формирана по следния начин: 
  Лицензиран оценител е изготвил оценка на цената на правото на строеж - 460 000 лв., и е 
определил съответната редуцирана стойност в квадратура приземен етаж за залата - 460 
кв. м застроена площ, т.е. 1000 лв./кв. м.
  Към момента на подписване на договора строителят следва да заплати на общината 2% 
данък по ЗМДТ, като не е ясно върху 460 000 лв. (пазарната цена, изчислена от оценителя) 
или върху 480 000 лв. (достигнатата тръжна цена), а при вписване в Агенцията по 
вписванията - и такса вписване.

СИТУАЦИЯ
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Може ли да се приеме, че чрез предло-
жението си - 480 кв. м, фактически 
кандидатът наддава за цена на право на 
строеж като равностойност в квадра-
тура в размер на 480 000 лв., т.е. 1000 
лв./кв. м? Какви реални плащания следва 
да се извършат от всяка от страните?

Възможността да се приеме, че чрез 
предложението си - 480 кв. м, факти-
чески кандидатът наддава за цена на 
право на строеж като равностойност в 
квадратура в размер на 480 хил. лв., т.е. 
1000 лв./кв. м, се отнася до търговски 
взаимоотношения. 

Кой, каква фактура и кога следва да изда-
де? Коя сделка е облагаема и коя не? Кога 
настъпва данъчното събитие за всяка 
от страните и кое плащане е авансово?

 По силата на чл. 130, ал. 1 ЗДДС, когато 
е налице доставка, по която възнаграж-
дението (изцяло или частично) е опреде-
лено в стоки или услуги, приема се, че 
са налице две насрещни доставки, като 
всеки от доставчиците се смята за про-
давач на това, което дава, и за купувач 
на това, което получава.

От изложената обстановка е видно, че 
ще са налице две насрещни доставки 
при условията на чл. 130, ал. 1 ЗДДС 
- учредяване на право на строеж (от 
страна на общината) срещу задължение-
то на получателя (строител, инвеститор) 
да изгради на собственика на терена 
(общината) част от сграда (зала). 

Данъчното събитие за доставките ще 
възникне по общите правила на закона 
съгласно разпоредбата на чл. 130, ал. 2 
ЗДДС, т.е. данъчното събитие за учреде-
ното право на строеж ще възникне на 
датата на учредяването му, тъй като към 
този момент вие - собственикът на зе-
мята, ще извършите прехвърлянето на 
вещното право към контрагента си.

Доставката ще се документира с 
издаването на фактура съгласно чл. 
113, ал. 1 ЗДДС - всяко данъчно за-
дължено лице - доставчик, е длъжно 

да издаде фактура за извършената от 
него доставка на стока или услуга или 
при получаване на авансово плащане 
преди това освен в случаите, когато 
доставката се документира с протокол 
по чл. 117 от същия закон.

Императивната разпоредба на чл. 
113, ал. 4 ЗДДС въвежда изискването 
фактурата да се издава задължител-
но не по-късно от 5 дни от датата на 
възникване на данъчното събитие за 
доставката, а в случаите на авансово 
плащане - не по-късно от 5 дни от дата-
та на получаване на плащането.

Учредяването или прехвърлянето на 
право на строеж се смята за освободена 
доставка до момента на завършване 
в груб строеж на сградата, за която 
се учредява или прехвърля правото 
на строеж по смисъла на чл. 45, ал. 2 
ЗДДС. Предвид изложеното за вас не 
възниква задължение за начисляване 
на ДДС.

Съгласно чл. 130, ал. 3 ЗДДС достав-
ката с по-ранна дата на възникване на 
данъчното събитие се смята за авансо-
во плащане (цялостно или частично) 
по втората доставка.

Предвид разпоредбата на чл. 130, ал. 
2 ЗДДС доставка, извършена от вас 
- учредяване на право на строеж, ще 
представлява авансово плащане за 
доставката на обект от сграда (зала на 
приземен етаж).

Как ще се изравняват данъчните основи 
на двете насрещни сделки, след като 
само едната заплаща данък и такса, с ко-
ито се увеличава данъчната основа? След 
приключване на строежа и прехвърляне 
на залата на общината стойността й 
може да е по-висока от първоначалната 
стойност. В този случай общината ще 
извършва ли допълнителни плащания?

Данъчната основа за извършените дос-
тавки се определя по реда на чл. 26, 
ал. 7 ЗДДС. По смисъла на визираната 
правна норма, в сила от 1.01.2010 г., 
когато възнаграждението е определено 
изцяло или частично в стоки или услу-
ги (плащането се извършва изцяло или 
частично в стоки или услуги), данъч-

ната основа на всяка от доставките е 
пазарната цена на получаваната стока 
или услуга, изчислена към датата, на 
която данъкът е станал изискуем. 

Данъчната основа на извършената 
от вас доставка ще е пазарната цена 
на получения обект от сграда (зала) 
към деня на учредяване на правото 
на строеж.

При завършване на сградата (с из-
даване на удостоверение за въвежда-
не в експлоатация) и определяне на 
пазарна цена на правото на строеж 
за строителя/инвеститора може да 
възникне основание за корекция във 
връзка с издадената авансова фактура 
и съответно може да се издаде дебитно/
кредитно известие по чл. 115 ЗДДС. СниМКа Марина ангелоВа



  20    Данъци и счетовоДство
pari.bg  Сряда 1 септември 2010

Материалите са подготвени от "Рконсулт" еооД
Консултантите са готови да отговарят  на читателски въпроси  на: 

radonov@gmail.com

Как се осигурява собственик на ЕООД

Едноличният собственик на капитала управлява и пред-
ставлява дружеството лично или чрез определен от него 
управител (чл. 147, ал. 1 от ТЗ). Решенията за избор и осво-
бождаване на управител на търговските дружества се вписват 
задължително в Търговския регистър. До вписването в Тър-
говския регистър овластяването на управителя или неговото 
освобождаване не пораждат действие по отношение на трети 
лица (чл. 141,  ал. 6 от ТЗ). 

На основание чл. 147, ал. 3 от ТЗ договорите между едно-
личния собственик и дружеството, когато то се представлява 
от него, се сключват в писмена форма.  

При сключен договор за възлагане на управлението с 
търговското дружество осигуряването на собственика на 
капитала му се провежда по реда на чл. 4, ал. 1, т. 7 от КСО. 
По този ред се осигуряват изпълнителите по договори за 
управление и контрол на търговски дружества, еднолич-
ните търговци, неперсонифицираните дружества, както 
и синдиците и ликвидаторите. Осигурителните вноски за 
Държавното обществено осигуряване са за фонд “Пенсии”, 
фонд “Общо заболяване и майчинство”, фонд “Трудова 
злополука и професионална болест” и фонд “Безработица”, 
като се дължат върху получените, включително начислените 
и неизплатените, брутни месечни възнаграждения или нена-
числените месечни възнаграждения, но върху не по-малко от 
минималния осигурителен доход по основни икономически 
дейности и квалификационни групи професии и не повече 
от максималния месечен размер на осигурителния доход, 
определен със Закона за бюджета на Държавното общест-
вено осигуряване (ЗБДОО) за съответната година (чл. 6, ал. 
3 от КСО).

Когато възнагражденията са начислени, но не са изплатени 
или не са начислени, осигурителят внася осигурителните 
вноски до края на месеца, следващ месеца, през който е 
положен трудът (чл. 7, ал. 3).  

Неначислени възнаграждения на лицата, които упражня-

ват трудова дейност по чл. 4, ал. 1, т. 7 от КСО, са дължими 
възнаграждения, които не са начислени, с други думи, не 
са отразени по съответния начин в счетоводството на лице-
то, съгласно изискванията на основния принцип за текущо 
начисляване и съпоставимост на приходите и разходите, 
заложени в чл. 4, ал. 1 от Закона за счетоводството. Не е 
непременно задължително възнаграждението да се дължи 
по силата на договор на основание чл. 141, ал. 7, чл. 241, 
ал. 6 и чл. 244, ал. 7 от ТЗ. В зависимост от вида на тър-
говското дружество възнаграждението може да е посочено 
в дружествения договор, съответно учредителния акт, да е 
определено с решение на съответния орган на дружеството 
или по друг начин. Следователно, за да се считат за нена-
числени за целите на ДОО, възнагражденията следва да 
са определени по основание и размер.

Според чл. 40, ал. 1, т. 1 от ЗЗО здравноосигурителната 
вноска на управителя по договор за управление и контрол се 
определя по реда на чл. 40, ал. 1, т. 1 от ЗЗО и се изчислява 
върху дохода, върху който се дължат вноски за Държавно-
то обществено осигуряване, определен съгласно КСО. С 
разпоредбата на чл. 2 от Закона за бюджета на Национална 
здравноосигурителна каса за 2010 г. месечната здравнооси-
гурителна вноска е определена в размер 8 на сто.

Вноската се внася от предприятието и се разпределя между 
осигурителя и осигурения в съотношение за 2010 г. и след-
ващите години 60:40.

Собственик на капитала на ЕООД, който не е сключил 
договор за възлагане на управлението на дружеството и/или 
няма определено възнаграждение във връзка с управлението 
на дружеството, подлежи на задължително осигуряване за 
инвалидност поради общо заболяване, за старост и за смърт 
(фонд “Пенсии”) на основание чл. 4, ал. 3, т. 2 от КСО.

Съгласно последната разпоредба лицата, упражняващи 
трудова дейност като еднолични търговци, собственици или 
съдружници в търговски дружества, и физическите лица 
- членове на неперсонифицирани дружества, се осигуряват 
задължително за инвалидност поради общо заболяване, за 
старост и за смърт. По свой избор те могат да се осигуряват 
за всички осигурени социални рискове без трудова злополука 
и професионална болест и безработица. Съгласно чл. 10 от 
КСО осигуряването на лицата по чл. 4, ал. 3, т. 2 от КСО 
възниква от деня, в който лицата започват да упражняват съ-
ответната дейност по КСО, за което са внесени или дължими 
осигурителни вноски, и продължава до прекратяването й.

Започването, прекъсването, възобновяването или прекра-
тяването на трудовата дейност се установява с декларация 
по утвърден образец от изпълнителния директор на НАП, 
подадена до компетентната териториална дирекция на НАП, 
в 7-дневен срок от настъпване на обстоятелството.

Собственикът на капитала на ЕООД внася осигурителни 
вноски авансово през календарната година върху избран ме-
сечен осигурителен доход между минималния и максималния 
месечен размер на дохода, определен със Закона за бюджета 
на Държавното обществено осигуряване за съответната 
година съгласно чл. 6, ал. 7 от КСО. 

Окончателният размер на месечния осигурителен доход за 
тези лица се определя за периода, през който е упражнявана 
трудова дейност през предходната година въз основа на да-
нните, декларирани в справка към годишната данъчна декла-
рация по ЗДДФЛ, и не може да бъде по-малък от минималния 
месечен осигурителен доход и по-голям от максималния 

месечен осигурителен доход съгласно чл. 6, ал. 8 от КСО. 
Окончателните осигурителни вноски се дължат от осигу-

рените лица върху годишния осигурителен доход в разме-
рите за фонд “Пенсии” и за ДЗПО в УПФ (за родените след 
31.12.1959 г.) в срока за подаване на данъчната декларация. 
Годишният осигурителен доход се определя като разлика 
между декларирания или определения с влязъл в сила ре-
визионен акт по ДОПК облагаем доход от упражняване на 
съответната трудова дейност и сбора от доходите, върху които 
са внасяни авансово осигурителни вноски. 

Когато с данъчната декларация за предходната година са 
декларирани доходи, получени за извършена дейност през 
минали години, или е определен с влязъл в сила ревизионен 
акт по ДОПК по-висок или по-нисък облагаем доход, лицето 
подава и коригираща справка за осигурителния доход за 
съответната година.

Когато управителят е самоосигуряващо се лице по смисъла 
на чл. 4, ал. 3, т. 2 от КСО, здравноосигурителните вноски 
се внасят изцяло за негова сметка. Самоосигуряващите се 
лица следва да се осигуряват авансово върху месечен доход, 
който не може да бъде по-малък от минималния месечен 
размер на осигурителния доход за самоосигуряващите се, 
определени със ЗБДОО за съответната година, и окончателно 
върху доходите от дейността и доходите, получени от работа 
без трудово правоотношение (по граждански договор) през 
календарната година, съгласно справката към данъчната 
декларация по реда на чл. 6, ал. 8 от КСО. В тези случаи 
вноските се внасят за сметка на самоосигуряващите се лица 
до 10-о число на месеца, следващ месеца, за който се отнасят, 
а окончателната осигурителна вноска - най-късно в срока за 
подаване на данъчната декларация по чл. 50 от ЗДДФЛ.

Лицата, родени след 31.12.1959 г., се осигуряват задъл-
жително за допълнителна пенсия в универсален пенсионен 
фонд. Осигурителните вноски се внасят върху доходите, за 
които се дължат вноски за Държавното обществено осигу-
ряване

Едноличният собственик на капитала на търговско дру-
жество се осигурява в дружеството в зависимост от упраж-
няваната трудова дейност в него. Ако упражнява трудова 
дейност, която по своята същност е дейност по управление 
и контрол, за която има определено възнаграждение, същият 
се осигурява чрез дружеството в това му качество. 

Собственик на капитала на ЕООД, който извършва трудова 
дейност по управление и контрол и не упражнява трудова 
дейност като самоосигуряващо се лице, не дължи осигури-
телни вноски в това си качество. Ако извън дейността по уп-
равление и контрол същият полага личен труд в дружеството 
в качеството на самоосигуряващо се лице, той подлежи на 
осигуряване и на това основание. 

Следователно, ако лицето като собственик на капитала 
на ЕООД управлява дружеството срещу определено възна-
граждение и същевременно като единствено работещ полага 
личен труд в същото, освен дължимите вноски по договора за 
управление и контрол следва да се осигурява и в качеството 
на самоосигуряващо се лице, като декларира пред компе-
тентната ТД на НАП датите на започване, прекъсване или 
възобновяване на трудовата дейност.

Едноличният собственик на капитала е и единствен работещ в "Х" ЕООД. 
До ��.��.���� г. същият се е осигурявал като амоосигуряващо се лице, без 
да получава възнаграждение за това, а единствено дружеството е 
разпределяло дивиденти в края на календарната година. От �.��.���� г. е 
прекратил самоосигуряването и с дружеството е сключил договор за 
управление и контрол срещу определено месечно възнаграждение.

Как следва да се осигурява собственикът на ЕООД, с когото има сключен 
договор за управление и контрол и е единствен работещ в дружеството?

СИТУАЦИЯ

КАЗУС

Правната регламентация на управлението и представителството на 
търговските дружества с ограничена отговорност, включително 
едноличните търговски дружества �ЕООД�, се съдържа в чл. ������� от 
Търговския закон �ТЗ�. Съгласно чл. ���, ал. � от ТЗ органи на дружеството 
са:

РЕШЕНИЯ

ОБЩО СЪБРАНИЕ

УПРАВИТЕЛ �УПРАВИТЕЛИ�
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Продажбите на земедел-
ски застраховки са се по-
вишили от началото на 
тази година. Това показ-
ва допитване на в. “Па-
ри” до застрахователните 
компании, земеделските 
производители и брокери-
те. Няколко са основните 
причини за по-големия ин-
терес. Основната от тях са 
програмите на земеделско-
то министерство за безвъз-
мездна държавна помощ, 
която се изразява в плаща-
не на определен процент 
от полицата. “Въпреки 
че има ръст на бизнеса, 
приоритетно се застрахо-
ват земеделска техника и 
имущество, а не толкова 
продукция”, коментираха 
от ЗАД “Булстрад Виена 
Иншурънс Груп”.

Отчет
В края на март тази година 
Държавен фонд “Земеде-
лие” (ДФЗ) прие програма 
за съфинансиране на по-
лиците при застраховане 
на плодове и зеленчуци. 
Общият бюджет е 4 млн. 
лв., като според последни-
те актуални данни на ДФЗ 
вече са сключени договори 
за застраховки на 25 хил. 
дка. Крайният срок за кан-
дидатстване изтече вчера, 
а плащанията по сключени 

вече договори ще продъл-
жат до 15 декември.

“Малка част от земе-
делските производители, 
около 10-15%, застрахо-
ват продукцията си”, каза 
Радослав Христов, пред-
седател на УС на Наци-
оналната асоциация на 
зърнопроизводителите. 
Според него факторите 
са няколко, като един от 
основните е финансово-
то състояние. “Другият 
фактор е коректността на 
застрахователя”, добави 
Христов. По думите му 
в много от случаите на 
застрахователно събитие 
производителите се чувст-
ват ощетени.

Кольо Делев, съдружник в 
SDI Broker, също потвърди, 
че има ръст в продажбите 
на застраховки на земе-
делска продукция, защото 
министерството на земе-
делието има програма за 
подпомагане. “Максимален 
брой производители се въз-
ползваха от тази програма”, 
каза Делев.

Причини
Все още обаче този бизнес 
остава малък като обем 
продажби и това прави 
полицата скъпа. “Колко-
то по-голям е обемът на 
земеделските застрахов-

Продажбите на земеделски 
застраховки се повишават
Заради малкия обем на бизнеса полиците все още са скъпи

По-малко премии 
по имуществените 
полици 

Премиите по застрахов-
ката “Други щети на иму-
щество” са се понижили 
с 19.25% на годишна база 
през първите шест месеца 
на тази година, показват 
статистическите данни на 
Комисията за финансов 

надзор. Събраните пре-
мии по полицата са 31.3 
млн. лв., а в края на юни 
миналата година бяха 38.8 
млн. лв. 
В “Други щети на имуще-
ство” се записват и пре-
миите от застраховане на 
животни, обясниха актюе-
ри за в. “Пари”. Полиците 
по селскостопански култу-
ри се записват при “Пожар 
и природни бедствия”. 

Това се прави заради мал-
кото премии, които се 
събират при земеделските 
застраховки, казват актюе-
ри. Приходите от продаж-
ба на продукта “Пожар и 
природни бедствия” са се 
увеличили в периода яну-
ари - юни 2010 г. За пър-
вите шест месеца на тази 
година премиите са 101.7 
млн. лв., което е 7.4% ръст 
на годишна база. 

Резултат
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ки, толкова по-ниска ще 
е премията по тях”, смята 
Делев. Тези застраховки са 
скъпи и според Радослав 
Христов, който призова 
компаниите да свалят це-
ната на полицата.

Производители и посре-
дници призоваха държава-
та да продължи да отпуска 
помощ за застраховки на 
земеделска продукция. 
“Ако има такава помощ за 
две или три години, след 

това вероятно производи-
телите сами ще продъл-
жат да се застраховат”, 
категоричен е Радослав 
Христов. 

По думите на Кольо 
Делев, когато някой дава 

пари, земеделските про-
изводители са готови да се 
застраховат, но при спира-
не на субсидията много от 
тях не подновяват поли-
ците си.

атанас христов

Малка част от земедел-
ските производители 
застраховат продукцията 
си. Правят го около 10-
15%. Година с година не 
си прилича, като до голяма 
степен зависи и от финан-
совото ни състояние. Пред-
полагам, че тази година ще 
има ръст заради повечето 
продукция и това ще се 
отрази позитивно и на 
застрахователите. Другият 
фактор е коректността на 
застрахователя. Оценките 
са субективни, обикновено 
застрахователите пращат 
свои агрономи, които се 

Малко производители 
застраховат продукцията си 

Застрахо-
вателната 

премия трябва да се 
редуцира, защото в 
момента е висока

радослав христов,
председател на УС на  
Националната асоциация  
на зърнопроизводителите 

стремят да намалят плаща-
нията, а ние се стремим да 
получим повече. 

В много случаи се чувст-
ваме ощетени. Застрахо-
вателната премия трябва 
да се редуцира, защото в 
момента е висока. Държа-
вата трябва да помисли и 
за помощ, каквато отпусна 
на зеленчукопроизводи-
телите. Ако има такава 
помощ за две или три 
години, след това вероятно 
производителите сами ще 
продължат да се застра-
ховат.

Повишение на продаж-
бите на застраховки на 
земеделска продукция 
има, особено през тази 
година, защото минис-
терството на земеде-
лието има програма за 
подпомагане. Ако не ме 
лъже паметта, са отде-
лени около 6 млн. лв. и 
те почти са изчерпани. 
Максимален брой произ-
водители се възползваха 
от тази програма. Когато 
някой дава пари, земе-
делските производители 
са готови да се застрахо-
ват. Когато обаче трябва 

По-големият обем сваля 
цената на полицата

Когато някой 
дава пари, 

земеделските 
производители 
са готови да се 
застраховат

кольо Делев,
съдружник в SDI Broker

да отделят само свои 
средства, голяма част от 
тях не купуват полици. 
Тези, които са взели пари 
от Европа и са получили 
обезщетение, отново се 
застраховат. За съжале-
ние българинът все още 
приема застраховките 
като някакъв вид нену-
жен разход.

Колкото по-голям е 
обемът на земеделските 
застраховки, толкова по-
ниска ще е премията по 
тях. Това е изключително 
рисков бизнес.

Мнения

Повече застраховки на земеделска продукция ще свалят цената на премията▶
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Фирмите изтеглят банковите      си спестявания
Фирмите започват да изтег-
лят банковите си спестява-
ния, показват данните на 
Българската народна банка 
(БНБ). Зад действията на 
компаниите се крият ня-
колко фактора, сред които 
са по-ниските лихви, бяг-
ството от външно финанси-
ране, по-голямата нужда от 
собствени средства, както 
и обръщането към други 
финансови инструменти. 

в банката  
или в джоба
Основна роля за изтегля-
нето на депозитите от бан-
ките оказва затрудненото 
финансово положение на 
фирмите. От една страна, 
те предпочитат да използват 
собствените си средства, а 
не да прибягват до външно 
финансиране, а от друга - 
банките сериозно затегнаха 
колана на кредитирането. 
Според Петър Андронов, 
изпълнителен директор 
на СИБАНК, има много 
обяснения за намалените 
лихвени нива. “Фирмите 
използват част от резервите 
си, за да се самофинансират, 
избягвайки банкови кре-
дити, плащат задължения, 
които имат, или предплащат 
кредити, за да не плащат ви-
соки лихви. Депозитите на 
фирмите може да са намале-
ли и сезонно, защото тези, 
които се занимават с тури-
зъм например, са финанси-
рали началото на сезона, но 
още не са получили парите 
си от туроператорите. Дру-
ги фирми са ги използва-
ли за плащане на данъци”, 
обясни Андронов. 

Според някои банкери се 
очаква борсовите индекси 
да се раздвижат и това би 
генерирало приток на ре-
сурс към взаимните фондо-
ве. Засега обаче индексите 
са на много ниски нива. 
Други привлекателни ин-
струменти са ДЦК. Данни 
на Комисията за финансов 
надзор показват, че в края 
на юни банковите влогове 
на застрахователните ком-
пании са намалели с 5.1% 
на годишна база. За смет-
ка на това инвестициите в 
държавни ценни книжа са 
се повишили с 19%. При-
чината за преместването 
на фокуса са по-ниските 
лихви, които предлагат бан-
ките, както и по-голямата 
сигурност и доходност на 
ДЦК. 

Гласът  
на цифрите
Според статистическите 
данни на централната банка 
в края на първото шестме-
сечие на годината корпора-
тивните влогове са с 1.1% 
по-малко в сравнение със 
същия период на миналата 
година и възлизат на 12.067 
млрд. лв. Новите депозити, 
които са направени през 
юли (бел. авт. откогато са 
последните официални дан-
ни), са с 5.12% по-малко 
в сравнение с юни. През 
юли фирмите са вложили 

Компаниите предпочитат собствено финансиране пред заем, защото             доходността от депозити е  
минимална, а лихвите по кредитите все още са високи

в банките 1.725 млрд. лв. 
В края на юли миналата го-
дина фирмите са направили 
депозити за 2.797 млрд. лв., 
което пък е с 38.31% повече 
в сравнение със същия ме-
сец на тази година.

Посоката  
на лихвите
Статистиката обаче показва 
леко повишение на средните 
лихвени нива по фирмените 
депозити. Това е първият 
ръст от година насам и ма-
кар и минимален, е поред-
ният противоречив сигнал, 
който дават официалните 
данни. Основната лихва по 
влоговете с договорен мату-
ритет в левове се повишава 
от 3.88 до 4.04%. По депо-
зитите в евро увеличението 
е от 0.17 процентни пунк-
та до 3.41%. Въпреки че 
лихвите поеха леко нагоре, 
нивата им са много по-ни-
ски в сравнение със същия 
период в края на миналата 
година. В края на юли 2009 
г. те бяха съответно 6.36% в 
левове и 4.40% в евро. 

Според банкерите месеч-
ното увеличение е едно-
кратно явление, което може 
да е породено от различни 
фактори. Между тях е по-
литиката на някои банки, 
които предлагат по-висо-
ки лихвени проценти на 
фона на останалите, а зад 
увеличението може да се 
крият и депозитни про-
моции, които са се отра-
зили на изчислението на 
средната сума. Главният 
изпълнителен директор на 
УниКредит Булбанк обясни, 
че има всички основания 
лихвите по депозитите да 
намаляват. По думите на 
Андронов цената на парите 
намалява, защото предлага-
нето надхвърля търсенето. 
Той обясни още, че има 
противоречиви сигнали за 
движението на лихвите по 
депозити, защото част от 
влоговете се променят - от 
левове в евро, от безсрочни 
в срочни. Някои банки са 
направили промоции и част 
от депозитите са преминали 
в такива продукти.

Има и банкери, които за-
лагат на задържане на лих-
вените нива и обясняват, 
че няма как процесът на 
спад да продължи. Никой 
обаче не се наема с точ-
на прогноза, защото, както 
казват самите те - има мно-
го фактори, които влияят, а 
несигурната икономическа 
обстановка все още оказва 
сериозно влияние.

радослава Димитрова

Ако се погледне ста-
тистиката от началото 
на годината, се вижда, 
че въпреки намале-
нието на лихвите по 
депозитите средно с 
0.7%, обемите почти 
се запазват. 

Това показва, че 
след драстичното 
намаление на сред-
ствата на фирмите от 
началото на кризата 
с 1.4 млрд. лв. през 
2010 г. те успяват да 
задържат свободния си 
ресурс, което може би 
е сигнал, че дъното е 
достигнато. 

Част от това задър-
жане се дължи и на 
раздвижването в кре-
дитирането, което се 
наблюдава в послед-
ните месеци, както 
и на ръста в някои 
сектори на икономика-

та, основно експортно 
ориентираните. 

Не наблюдаваме 
отлив към по-дохо-
доносни инструмен-
ти, в момента няма 
добра алтернатива на 
банковите депозити, а 
и фирмите като цяло 
депозират средства в 
диапазона до 3 месеца. 

В момента около 
60% от депозитите 
са такива. Всички 
алтернативни форми 
на инвестиции пред-
полагат един по-дълъг 
период на замразяване 
на средствата, което 
фирмите избягват, тъй 
като предпочитат да 
влагат дългосрочен 
ресурс в собствения си 
бизнес.

емил вучков, 
директор “Продуктова и пазарна 

политика” в МКБ Юнионбанк

Отливът от депозити не е заради  
по-доходоносни инструменти

радослава Димитрова
rdimitrova@pari.bg

Мнения

Обем на новите фирмени депозити, в млн. лв.
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Господин андронов, 
статистиката по-
казва, че депозитите 
на фирми намаляват. 
какви са причините за 
това?

- Може да има много 
обяснения. Фирмите из-
ползват част от резервите 
си, за да се самофинанси-
рат, избягвайки банкови 
кредити, плащат задъл-
жения, които имат или 
предплащат кредити, за да 
не плащат високи лихви. 
Депозитите на фирмите 
може да са намалели и се-
зонно, защото тези, които 
се занимават с туризъм 
например, са финанси-
рали началото на сезона, 
но още не са получили 
плащанията от туропера-
торите. Някои фирми са 
ги използвали за плащане 
на данъци. Предприятията 
получават с все по-голя-
ма забава дължими към 
тях суми от контраген-
тите или от държавата. 
Вероятно малка част от 
намалението се дължи и 
на търсене на други ал-
тернативи след спадането 
на лихвите по банкови 
депозити. В ситуация като 
сегашната се стараеш да 
оптимизираш паричните 
си потоци, ако можеш да 
спестиш разходите по ка-
квато и да е лихва, го пра-
виш. Фирмите използват 
собствените си ресурси, 
за да не се финансират 
със скъпи кредити. А и 
лихвите по депозитите са 
вече доста по-ниски и ако 
разполагаш със свободни 
средства, е логично да ги 
използваш вместо банкови 
кредити.

статистиката все 
още дава противоречи-
ви сигнали за движение-
то на лихвените нива. 
какво ще се случва с 

▶

▶

Фирмите използват 
собствени ресурси вместо 
скъпи кредити

През юли са открити 
най-много влогове 
за период от 1 ден 
до 1 месец

Фирмите се ориентират 
към по-краткосрочни вло-
жения. Данните на БНБ 
показват, че през юли най-
много от депозитите са 
направени за срок от 1 ден 
до 1 месец, като това важи 
за депозитите в левове 
и за депозитите в евро. 
Лихвите по-тях обаче са 
по-ниски.

Цифрите
Фирмените влогове за пери-
од от ден до месец възлизат 
на 1.159 млрд. лв., което е 

67% от всички новооткрити 
банкови влогове през юли. 
В същото време лихвите 
по-тях са по-ниски. Лихвите 
по депозитите от 1 ден до 1 
месец са 3.75% за левовите 
и 2.73% за евровите. През 
юли най-високи лихви са 
получавани за депозитите, 
които са за период 1 до 2 
години. Средната лихва по 
левовите влогове е 7.88%, а 
по евровите 8.12%. 

Компаниите са напра-
вили най-малко банкови 
спестявания за срок над 2 
години. Те възлизат на 23.7 
млн. лв. От МКБ Юнион-
банк обясниха, че сега фир-
мите депозират средства за 
период до три месеца, като 
влоговете за този период са 
60% от всички.

валутните  
предпочитания
През юли са направени 
най-много депозити в 
левове. Стойността им е 
825.8 млн. лв. Евровите 
фирмени влогове са за 
675.5 млн. лв. Най-малко 
са доларовите вложения, 
които възлизат на 224.2 
млн. лв.

Мнения

Блиц Петър Андронов, изпълнителен директор на СИБАНК

лихвите по корпора-
тивните влогове?

- Фирмените депозити не 
са изключение от общия 
процес. Цената на ресурса, 
с който банките разполагат 
в момента, върви надолу, 
тъй като паричното пред-
лагане надхвърля търсене-
то, респективно намалява 
цената на парите. Сега има 
противоречиви сигнали, 
защото част от депозити-
те  се променят - от евро 
в левове, от безсрочни в 
срочни, някои банки са на-
правили промоции и част 
от депозитите са преми-
нали в такива продукти. 
Това в определени пери-
оди създава впечатление 
за покачване на лихвите 
по депозитите, но като ця-
ло сега преобладаващата 
пазарна логика е за плавно 

намаляване или задържа-
не, а не увеличение.

възможно ли е инте-
ресът да се прехвърли 
от депозити към ДЦк 
или други финансови 
инструменти?

- Спекулативното тър-
сене на фондовите пазари 
в момента е силно огра-
ничено. Несигурността 
все още е много висока и 
малко фирми в ситуация 
на криза биха тръгнали в 
тази посока. Що се отнася 
до ДЦК, техният пазар е 
силно лимитиран - изис-
кването за обезпечаване 
на бюджетни средства ка-
ра банките да изкупуват 
ограничените емисии и 
почти не търгуват вторич-
но с тях. 

радослава Димитрова

▶

Компаниите предпочитат 
краткосрочните депозити

Фирмите не правят 
депозити, за да трупат пари
Фирмите правят депо-
зити, за да ги вложат в 
нещо, а не за да трупат 
пари. Фирмите използват 
депозитите си за обез-
печение или ги ползват 
като собствен капитал, за 
оборотни инвестиционни 
средства. Ако кредитът 
е относително скъп и 
икономическата конюнк-
тура не е много ясна и 
фирмите предпочитат да 
ползват собствени, а не 
заемни средства. А и 
голяма част от фир-
мите свиват обема 
на дейността си и им 
трябват по-малко па-
ри, използват повече 
собствени средства. 
Управлението на 
финансите на 
една фирма е 
променливо, 
зависи от ко-
нюнктурата. 
За лихвите по 
депозитите има 

всички ос-
нования да 
очакваме 
намалява-
не. Какво 
става на 
пазара... 
има 

доста банки, които имат 
различни депозити, някои 
може да дават и по-висо-

ки лихви. 
Левон хампарцумян, 

гл. изпълнителен директор на 
УниКредит Булбанк
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▶ процента от депозити-
те, направени през юли,  
са за срок от 1 месец  
до 1 година

Обем на новите фирмени депозити, в млн. лв.

юли ���� г.

Гр
аф

ик
а:

 Гр
иш

а С
тр

ун
дж

ев

юни ���� г.

юли ���� г.

Лева Евро Долари Общо Лева Евро Долари Общо

58.8

2797.0

1155.00

1583.2

825.8
675.5

224.2

1725.5

825.8
675.5

224.2

1725.5

998.2

636.6

183.9

1818.7

В ситуация като сегашната 
се стараеш да оптимизираш 

паричните си потоци, ако можеш 
да спестиш разходите по каквато 
и да е лихва, го правиш
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26-ото издание на фестивала “Аполония” впечатлява не само с броя 
на събитията, но и с качеството им

Глътка култура от морето

Малко фестивали у нас ус-
пяват да достигнат възраст, 
достойна да бъде наречена 
традиция. И един от тях е 
“Аполония”. Тази година за 
двадесет и шести пореден 
път черноморското градче 
е пълно с жадни за култура 
гости. На откриването тази 
година зам.-министърът 
на културата Димитър Де-
релиев сподели, че дори 
съществува идея в бъдеще 
част от събитията на “Апо-
лония” да се преместят 
на остров Свети Кирик и 
Юлита, защото Старият 
Созопол вече е тесен. 

Фестивалът е в разгара 
си и ще продължи до 5 
септември, така че тези, 

които планират да  посетят 
морето още веднъж идните 
дни, има какво да видят. 
Общо 70 премиери ще бъде 
равносметката след края 
на фестивала. Всяка вечер 
посетителите могат да се 
насладят на българско ки-
но и театър,  премиери на 
книги, изложби и музика.

Традиция
Най-големият български 
фестивал на изкуствата се 
заражда в далечната 1984 
г. като приятелска частна 
инициатива на музиканти, 
художници, актьори, пи-
сатели и др., традиционно 
почиващи в Созопол, който 
още в това минало време 

се е славил с артистичния 
си и бохемски дух. 

Главният виновник е ци-
гуларят Димо Димов, ли-
дер на известния струнен 
квартет, носещ неговото 
име. Вдъхновени от не-
го, хората на изкуството 
сформират малък екип и 
така започва всичко. Ен-
тусиастите изграждат спе-
циално направен за целта 
амфитеатър, на чиято сце-
на на 1 септември 1984 г. 
излиза първият участник - 
световноизвестният бас 
Никола Гюзелев. Успехът 
е голям, а оттогава през 
сцената на “Аполония” са 
минали хиляди български 
творци. 

Събитията тази година са 
разпределени на пет места 
в Стария Созопол - чита-
лището “Отец Паисий”, 
Археологическия музей, 
Художествената галерия, 
Амфитеатър “Аполония” 
и клуб ОББ, където са кон-
цертите. 

Акценти 
Някои от звездите вече бя-
ха на сцената, като Елица 
и Стунджи, Васил Петров, 
Белослава или етновир-
туозите от оркестър “Ка-
рандила”, но още много 
предстои. И то не само 
в музикално отношение. 
Почитателите на театъра 
ще оценят постановките 

“Приятно страшно” на Теа-
тър 199, която мина през 
софийската сцена с голям 
успех, както и “Отворена 
брачна двойка” с режисьор 
Мариус Куркински. Инте-
ресна е и премиерата на 
Театър на маса - “Малага” 
от Лукас Берфус на режи-
сьорката Деси Шпатова.

Българското кино ще се 
представи с премиера на 
филма на режисьора Ивай-
ло Христов и оператора 
Емил Христов “Стъпки в 
пясъка” и още филми, а 
музикалните фенове мо-
гат да слушат до края на 
фестивала джаз от Ангел 
Заберски Трио, Михаил 
Йосифов Секстет, Милчо 

Левиев и други. Интересен 
акцент са премиерите на 
концерта “Astor for four” 
с музиката на Пиацола, 
както и на концерта “100 
години Джанго Рейнхарт” 
- неукият белгийски вир-
туоз на китарата, създал 
уникалния джипси су-
инг, наричан още Джанго 
стил. 

По-популярната музика е 
представена от Миро, Лю-
бо и приятели, БТР и Dirty 
Purchase. Литературните 
фенове пък със сигурност 
ще оценят участията на 
Георги Господинов, Ни-
кола Тороманов, Силвия 
Чолева и т.н.

Ани Коджаиванова

За първи път

70
премиери на класически и джаз концерти, кино и театър, 

представяния на книги, изложби и др. могат да видят 
посетителите на фестивала тази година

▶

Традиция

26
поредни години се провежда фестивалът за изкуство 

“Аполония” . Тази година той е между 19 август и 5 септем-
ври в Созопол

▶
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